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فقیه
 شجاع و مدبر 

در این شماره می خوانید:
 لایحه بودجه 1400 به دولت برگردانده شود

 جای خالی درآمد پایدار در بودجه 1400 
 بودجه را باید روی واقعیت ها بست نه احتمالات

 نشر مکتب سلیمانی حرکتی مردمی است
 لزوم رسیدگی ویژه به وضعیت پرستاران

 دیدار حزب موتلفه اسلامی با خانواده شهید فخری زاده 
 اردوغان سرمست  بلند پروازی های خود است

 صنایع پژوهش محور موفق هستند
 امتناع مولاوردی از دادن اطلاعات به مجلس 

 عده ای سد راه تحقق وحدت حوزه و دانشگاه می شدند

سید مصطفی میر سلیم:

 نجات آینده کشور 

در احساس

 تعهد جوانان است

محمد گلریز: 

مرحوم راغب موسیقی

 سرود موتلفه را از حلقوم پاک 

مردم گرفت

حسین انواری :

منش آیت الله یزدی شفافیت 
و صراحت لهجه مقابل فتنه ها بود  

جواد مقصودی: 

خطبه های نماز جمعه آیت الله یزدی
 در تراز انقلاب اسلامی بود

دکتر بادامچیان:

آیت الله یزدی مشکلات مقاطع خاص 
تاریخی را با تدبیر تمشیت و مرتفع کرد

ابوالفضل توکلی بینا:

 آیت الله یزدی نسبت به ولایت  ارادت
 و خلوص کم نظیری  داشت
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منش آیت الله یزدی شفافیت و 
صراحت لهجه مقابل فتنه ها بود  
مرح��وم آیت الله یزدی یکی از ش��خصیت های 
برجسته انقلاب اسلامی است که سوابق درخشانی 
قبل و بعد از انقلاب دارد. در عین حال که یکی از 
علم��ای تراز حوزه از نظر علمی و فقهی بود، بعد از 
انقلاب اسلامی وارد صحنه های اجتماعی و سیاسی 
ش��د و خدمات زیادی به نظام جمهوری اس��لامی 

ایران کرد. 
حضور ایشان در مسئولیت های مهم کشور نظیر 
ریاست قوه قضائیه، حضور در شورای نگهبان، عضویت در مجلس خبرگان 
و ریاست آن و حضور در کرسی های فقهی و علمی نشان می داد ایشان از 
برجستگی های خاصی برخوردار بود. آن مرحوم مورد احترام همه مراجع، 
علما و روحانیت کشور بود و روابط صمیمانه ای با حوزه های علمیه و علمای 

اعلام داشت. 
از ویژگی های برجس��ته آیت الله یزدی پایبندی به ارزش های اس��لام و 
انقلاب بود. او در مسائل شرعی و مسائل انقلاب اهل تعارف نبود و صراحت 
لهجه در دفاع از حق داش��ت. به علت ملاحظه خاصی پا بر حق نگذاشت. 
آنجا که باید سکوت کند سکوت می کرد و جایی که باید سخن می گفت به 

صراحت اعلام مواضع می کرد. 
از اوایل انقلاب اس��لامی تا چند ماه قبل افتخار ش��اگردی ایشان را در 
برخی دروس حوزوی داش��تم. در آن جلس��ات هم از نظر علمی و فقهی 
مطالب مهمی از ایشان فرا گرفتیم و هم از شخصیت، منش، بیان و کلام 
ایشان می آموختیم. نشست و برخاست با این عالم ربانی برای ما درس آموز 

بود. ایشان از مفسرین قرآن بود و تلاوت قرآن برایشان نشاط آور بود و بسیار 
بر ایشان تأثیر می گذاشت. آن مرحوم از تمجید و تعریف به دور بود. فروتنی 
آیت الله یزدی و تحمل مصائب و سختی ها در زمینه های سیاسی، اجتماعی 
و مسئولیت هایی که به عهده داشت برجسته بود. ایشان در گفتار و رفتار از 

تعادل خارج نمی شد و سعی می کرد حق را رعایت کند. 
خداوند در نظر آیت الله یزدی آن چنان بزرگ بود که غیر خدا در نظرش 
کوچک بود و ویژگی حریت در ایش��ان برجس��تگی داشت و در مباحثات 
علمی در ایش��ان مشهود بود. فرد دوراندیشی بود. در عین حال که مراتب 
بالایی از نظر موقعیت های سیاس��ی، اجتماعی و اعتقادی داش��ت، افتاده 
و متواضع بود. بردباری ش��ان با دانش، گفتار و عملش��ان آمیخته بود. قول 
و فعلش��ان یکی بود. حق مداری آن مرحوم بس��یار پررنگ بود. با توجه به 
مس��ئولیت های بالایی که به عهده داشت در دوره هایی در معرض تخریب 
شخصیت و تهمت قرار گرفت که با شکیبایی با این گونه تخریب ها برخورد 
می کرد. برخوردهای آیت الله یزدی انفعالی نبود. ایشان در فتنه های مختلف 
انقلاب اس��لامی نقش ارزنده ای در خنثی کردن و مقابله با آنها داش��ت و 
بسیار شفاف عمل می کرد. عملکرد آن مرحوم در سمت های مختلف نشان 

از ثبات قدم و شخصیت والا و خودساخته شان داشت.  

سرمقاله

حسین انواری

ابوالفضل توکلی بینا:

 آیت الله یزدی نسبت به 
ولایت ارادت و خلوص 

کم نظیری  داشت
ابوالفض��ل توکلی بین��ا، عض��و هیئت 
مؤسس حزب مؤتلفه اس��لامی، پیرامون 
مرحوم آی��ت الله محمد یزدی به خبرنگار 
روزنامه الکترونیکی شما گفت: ایشان حق 
بزرگی به گردن انقلاب اسلامی دارد. قبل 
از پیروزی انقلاب جلسات متعددی داشت. 
من هم از شاگردان ایشان در آن جلسات 
ب��ودم. آن مرحوم جوان��ان تحصیلکرده و 
مستعد را جذب می کرد و آنها را در راستای نهضت امام)ره( آموزش 
می داد و تربیت می کرد و عناصر ذیقیمتی را تحویل جامعه می داد. در 

این راه تلاش زیادی می کرد. 
وی اضافه کرد: در میان مراجع شخصیتی نظیر ایشان کم داریم که 
این چنین اثرگذار باشند و در جهت تربیت نیروها برای انقلاب اسلامی 

فعالیت کنند.   
 این عضو هیئت مؤسس حزب مؤتلفه اسلامی تصریح کرد: ایشان 
به عنوان رئیس قوه قضائیه مسئولیت سنگینی به عهده داشت و شاید 

تنها کسی بود که جرأت کرد کرباسچی را محاکمه کند. 
وی با اش��اره به اینکه مرحوم آیت الله یزدی شخصیت فوق العاده و 

اثرگذاری در کشور بود، خاطرنشان کرد: امام)ره( و مقام معظم رهبری 
عنایت خاصی به ایشان داشتند.  

  ماجرای نپذیرفتن ثروت زیاد
توکلی بینا مطرح کرد: قبل از انقلاب مرحوم آیت الله یزدی به یکی 
از ش��هرهای کش��ور برای منبر رفت و یکی از ثروتمندان آنجا به او 
پیش��نهاد کرد من نصف ثروتم را به شما می دهم که اینجا بمانید و 
خیلی به ایش��ان اصرار کرد. ایش��ان هم نمی پذیرفت. آن فرد گفت 
فردای قیامت گله می کنم که خواستم روحانی اینجا باشد و شما قبول 
نکردید. مرحوم یزدی گفت با استادم آیت الله خمینی مشورت می کنم 
اگر موافقت کرد می مانم که امام)ره( قبول نکردند و حضورشان را در 

تهران لازم تر دانستند. 
وی اشاره کرد: آن مرحوم از نظر ولایت مداری کم نظیر بود. ایشان 
هم دوران امام)ره( را درک کرده و شاگرد ایشان بود و هم در خدمت 

رهبر عزیزمان آیت الله العظمی خامنه ای بود. 
این عضو هیئت مؤس��س حزب مؤتلفه اسلامی افزود: آن مرحوم 
کاری بدون نظر مقام معظم رهبری انجام نمی داد و نسبت به ولایت 

ارادت و خلوص کم نظیری داشت.       
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دکتر بادامچیان:

آیت الله یزدی مشکلات مقاطع خاص تاریخی را با تدبیر
 تمشیت و مرتفع کرد

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: مرحوم آیت الله یزدی مشکلات 
مقاطع خاص تاریخی را با تدبیر، تمشیت و مرتفع کرد.

ب��ه گزارش رواب��ط عمومی حزب موتلفه اس��لامی، دکتر اس��دالله 
بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در پی درگذشت عالم مجاهد و 

پارسا آیت الله حاج شیخ محمد یزدی پیام تسلیتی صادر کرد.
متن این پیام به شرح زیر است:

رحلت عالم فقید و انقلابی، حضرت آیت الله حاج شیخ محمد یزدی 
"رضوان الله تعالی علیه" موجب تأثر و تأسف گردید.

مرات��ب بالای علم��ی و فقاهتی، آگاهی و بصیرت به امور سیاس��ی، 
اجتماعی، تقوا و تدین این عالم بزرگوار، توأم با کیاست و استواری او در 
انجام وظایف شرعی و انقلابی موجب گردید، که حضرت امام )ره( مسائل 
و امور مهم انقلاب و نظام را به معظم له ارجاع دهند و مشکلات مقاطع 

خاص تاریخی با تدبیر آن یار سفرکرده انقلاب، تمشیت و مرتفع گردد.
 حزب موتلفه اسلامی رحلت این عالم فقیه عالی مقام را به محضر 

مقام معظم رهبری، جامعه مدرس��ین حوزه علمیه قم، خبرگان امت، 
اعضای محترم شورای نگهبان، مراجع عظام، خانواده معزز آن مرحوم و 
شاگردان و ارادتمندان ایشان تسلیت گفته و از خداوند قادر متعال برای 
آن فقید سعید، علو درجات و برای فرزندان و بازماندگان محترم اجر و 

صبر جمیل مسئلت می نماید.

دبیرکل حزب موتلفه اس��لامی، درپی درگذش��ت هنرمند انقلابی 
و ارزش��گرا مرحوم احمد علی راغب پیام تس��لیتی صادر کرد. اسدالله 
بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه اس��لامی، درپی درگذش��ت هنرمند 

انقلابی و ارزشگرا مرحوم احمد علی راغب پیام تسلیتی صادر کرد.
متن این پیام به شرح زیر است:

درگذش��ت هنرمند انقلابی و ارزشگرا مرحوم احمد علی راغب را به 
رهبر معظم انقلاب که هنر و هنرمند شناسی گوهر شناس است و به 

جامعه هنری کشور تسلیت می گویم.
سالهای س��ال با این هنرمند به راستی هنرپیش��ه ارزشی آشنایی 
داشتم؛ قبل از پیروزی انقلاب و در آن دوران خفقان و سخت با شاعران 
بزرگی چون حمید سبزواری ، مشفق کاشانی و ... از همکاری او با گروه 
ش��عار و سرود موتلفه اسلامی در سالهای 56 – 57 بهره مند بودیم و 
پس از پیروزی انقلاب اس��لامی نیز آهنگ س��ازی او برای سرودهای 
انقلابی همچون این پیروزی خجسته باد و الله اکبر، خمینی رهبر که به 
راستی سرودهایی حماسی و جاودانه هستند، از خدمات ارزشمند این 

استاد بزرگ هنر انقلابی است.
افتخار داریم که سرود حزب موتلفه اسلامی را نیز این هنرمند بزرگ 

و با صدای افتخارآفرین هنرمند والا آقای محمد گلریز ساخته است.
درگذش��ت او را تسلیت گفته و برای او علو درجات و غفران واسعه 
الهی مسالت دارم و فقدانش را به خانواده محترم او، یاران هنرمندش و 

دوستان موتلفه ای او تسلیت می گویم.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

مرحوم احمد علی راغب هنرمندی انقلابی و ارزشگرا بود

محمد گلریز، خوانن��ده دوران انقلاب و از 
پیشکسوتان عرصه موسیقی، پیرامون مرحوم 
احمدعلی راغب موس��یقی دان و آهنگساز به 
خبرنگار نما گف��ت: آن مرحوم از هنرمندانی 
بود که از بدو انقلاب اسلامی راجع به موسیقی 
انقلاب فعالیت چش��مگیری داشت و از چند 
ماه قبل از پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی 

در تدارک موسیقی انقلاب بود. 
وی در خصوص س��رودی که به سفارش 
جمعیت  مؤتلفه س��اخته ش��د، خاطرنشان 
کرد: مرحوم راغب موس��یقی آن س��رود را از 
حلقوم پاک مردمی گرفت که در ایام منتهی 
به پیروزی انقلاب اس��لامی در راهپیمایی ها 

شعارها را فریاد می زدند. 
این خواننده پیشکس��وت مط��رح کرد: با 
توجه به اینکه منزل ما نزدیک منزل ایش��ان 
در خیابان ایران بود ش��ب ها با هم تش��ریک 
مس��اعی می کردی��م. در راهپیمایی ه��ا هم 
شرکت می کردیم و سرودهای انقلابی به این 

صورت شکل می گرفت. 
 خالق موسیقی های انقلاب بود

وی تصریح کرد: ایشان یکی از پیشروها و 
از کسانی بود که خالق موسیقی های انقلاب 
بود و زحمات زیادی در این راه کش��ید و در 
این مسیر بسیار مصمم و راسخ بود. برای هر 
مناسبتی که در کش��ور حادث می شد چند 
سرود با آهنگ های ماندگار می ساخت. هنوز 
مردم آنها را زمزمه و با آنها زندگی می کنند، 
نظیر بانگ آزادی، خجس��ته باد این پیروزی، 

شهید مطهری، شهید رجایی و....
گلریز پیرامون س��رودی که به س��فارش 
جمعیت مؤتلفه توسط مرحوم راغب ساخته 
شد، مطرح کرد: حمید س��بزواری شعر این 

س��رود را س��روده و وقایع انقلاب را از س��ال 
1342 تا پیروزی انقلاب به نظم در آورده بود. 
مرحوم راغب آهنگ بسیار خوبی در دستگاه 
چهارگاه روی آن ساخت و بنده هم خواندم، 
منتهی انتهای شعر این بود )الله اکبر، خامنه ای 
رهب��ر(. وقتی آن را خدمت حضرت آقا بردند 
ایشان شکست نفسی کردند و گفتند نام مرا 
حذف کنید. همین باعث شد آن سرود خیلی 
پخش نشود، چون حذف آن واژه باعث می شد 

آهنگ معنا و صلابتش را از دست بدهد.

محمد گلریز: 
مرحوم راغب موسیقی 

سرود موتلفه را از حلقوم 
پاک مردم گرفت
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جواد مقصودی: 

خطبه های نماز جمعه آیت الله یزدی در تراز انقلاب اسلامی بود

با توجه به درگذشت مرحوم آیت الله محمد یزدی، عضو شورای عالی 
جامعه مدرس��ین قم، رئیس س��ابق مجلس خبرگان و نماینده استان 
تهران در دوره های دوم، س��وم و چهارم این مجلس، عضو سابق فقهای 
ش��ورای نگهبان، رئیس اسبق قوه قضائیه و از مبارزین برجسته قبل از 
انقلاب اسلامی، خبرنگار روزنامه الکترونیکی شما با فضل الله فرخ عضو 
شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی پیرامون این شخصیت به گفتگوی 

مختصری نشست که در ادامه متن آن را می خوانید. 
به پاره ای از ویژگی های شخصیتی آن مرحوم اشاره کنید. 

آیت الله یزدی در میان بزرگان ش��خصیت کم نظیری بود. ما از اوایل 
انقلاب با ایش��ان در تماس بودیم و زمانی که ایش��ان امام جمعه بودند 
در خدمتش��ان بودیم. آن مرحوم ولایتم��دار بودند و در برابر مخالفین 
نظام و رهبری حداکثر صراحت و ش��جاعت را داشتند. بسیار تیزبین و 
روشن بین بودند و توجه عمیقی به مسائل مختلف می کردند. ایشان به 
حکم امام)ره( در شورای نگهبان بودند. یک روز که همراه شورای نگهبان 
در خدم��ت مقام معظم رهبری بودند حضرت آقا فرمودند برای بعضی 
حضور در ش��ورای نگهبان افتخار نیست، بلکه شورای نگهبان به وجود 
اینه��ا افتخار می کند، از جمله آقای یزدی و وجود اینها زینت و افتخار 

شورای نگهبان است.    
اشاره ای به نظر آیت الله یزدی در باره مرجعیت مقام معظم 

رهبری کنید. 
اوای��ل رهبری مقام معظم رهبری که مردم از مرجعیت حضرت آقا 

اطلاعی نداش��تند، آیت الله یزدی در جلسه ای که با مؤتلفه داشتند به 
ما توصیه کردند ایشان مرجع هستند و کمتر از دیگران نیستند و شما 
توجه داشته باشید. آن مرحوم راجع به این موضوع خیلی فعال بودند. 

موضع آیت الله یزدی در فتنه هایی که انقلاب اسلامی با آن 
روبرو بود چه بود؟ 

در هنگام فتنه ها ایشان واقعاً با صراحت و شجاعت به صحنه می  آمد 
و در برابر مخالفین یا کس��انی که به رهبری، انقلاب و ولایت اعتراض 
داش��تند با صراحت لهجه می ایستاد. تا همین اواخر در مقابل بعضی از 
آقایانی که می خواس��تند یک مقدار توی خاکی بروند و به طرفی غش 

کنند می ایستاد و از انقلاب دفاع می کرد.     

جواد مقصودی، عضو ش��ورای مرکزی حزب 
مؤتلفه اس��لامی به مناسبت درگذشت آیت الله 
محمد یزدی پیرامون آن مرحوم و حضورش��ان 
در نم��از جمعه به عن��وان امام موقت جمعه به 
خبرنگار روزنامه الکترونیکی شما گفت: ایشان 
قب��ل از اینکه امامت جمعه ته��ران را به عهده 
بگی��رد چون از علمای بزرگ تهران بود مع��روف بود. بعد از اینکه امام 
جمعه تهران ش��د از ایشان ش��ناخت بیشتری پیدا کردیم. خطبه های 
آیت الله یزدی در نماز جمعه در تراز انقلاب اسلامی بود. قبل از حضور 
در نماز جمعه بس��یار مطالعه می کرد و مطالب و موضوعات را به خوبی 

برای مأمومین و مردم جامعه اسلامی بیان می کرد. 
وی افزود: در خطبه هایش��ان ارش��ادات فراوانی می کردند و مطالب 
مهم علمی را برای نمازگزاران که از اقشار مختلف جامعه بودند به طور 
ساده مطرح می کردند و مأمومین به خوبی مسائل دقیق علمی را درک 
می کردند و وقتی خطبه می خواندند خطبه ها مورد استقبال نمازگزاران 
قرار می گرفت. ایشان از این طریق در نشر معارف اسلامی تأثیرگذار بود 
و نقش مهمی در آگاهی بخشی به امت اسلامی داشت و با توجه به اینکه 
شخصیتی سیاسی بود مردم را از اوضاع سیاسی داخلی کشور به خوبی 
مطلع می کرد و به مردم نسبت به دشمنی دشمنان خارجی نظیر امریکا 

و اروپا که معاند و مخالف نظام و ولایتند، آگاهی می داد.     
 شخصیت منظمی بود

این عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی به نظم مرحوم آیت الله 
یزدی اشاره و خاطرنشان کرد: ایشان شخصیت منظمی بود و برای نماز 
جمعه سر وقت حاضر می شد. برای ما که مدیریت نماز جمعه را به عهده 
داشتیم مهم بود که امام جمعه سر وقت بیاید و به موقع هم سخنانش 
را تمام کند، نه کم صحبت کند و نه زیاد. آیت الله یزدی به اندازه وقت 

تعیین شده و مقرر صحبت می کرد و این برای ما اهمیت داشت. 
وی در خص��وص دیگر ویژگی های آن مرحوم گفت: او مکان و زمان 
را به خوبی می ش��ناخت و دید جهانی خوبی داش��ت. ایشان با داشتن 

مقامات علمی بالا متواضع بود و خود را بالاتر از دیگران نمی دانس��ت. 
ساده زیستی از دیگر خصوصیات برجسته شان بود. آن مرحوم در مقابل 
ترفند دشمنان داخلی و منافقین و ستون پنجم مطالبشان را شفاف و 
ش��جاعانه بیان می کرد و مدافع قوی پنجه  نظام ولایت و حق در برابر 

دشمنان داخلی و خارجی بود.           
مقصودی با اش��اره به ولایی بودن مرحوم آیت الله یزدی تأکید کرد: 
ایشان به شدت به ولایت فقیه اعتقاد داشت و در خدمت ولایت بود، چه 
در زمان امام راحل)ره( و چه در زمان مقام معظم رهبری. او عاشق نظام 
ولایی بود و به آیت الله خامنه ای بس��یار علاقمند بود. آن مرحوم نظام 
الهی و ولایی را خوب ش��ناخته بود و تلاش همه جانبه ای برای تقویت 

آن داشت. 
وی در پایان اش��اره کرد: آیت الله یزدی مورد اعتماد نظام بود و نظام 
ایشان را خیلی قبول داشت. هر جا که مقتضی بود و وجودشان لازم بود 
مسئولیتی به ایشان محول می شد و آن مرحوم هم در مسئولیت هایی 

که داشت تلاش فراوانی می کرد. 

فضل الله فرخ مطرح کرد:

توصیه آیت الله یزدی به موتلفه اسلامی
 درباره مرجعیت مقام معظم رهبری
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احمد کریمی اصفهانی:

 آیت الله یزدی مصداق بنیان مرصوص بود
همواره به ما وحدت و حضور در صحنه را توصیه می کرد

احمد کریمی اصفهانی، عضو هیئت مؤسس 
حزب مؤتلفه اس��لامی، به مناس��بت درگذشت 
مرحوم آیت الله محمد یزدی به خبرنگار نما گفت: 
ایشان یکی از افرادی بود که همیشه در صحنه 

حضور داشت و در تمامی اتفاقات به روز بود. 
وی اظهار کرد: به اتفاق مرحوم عسگراولادی و 
عزیزان دیگر با مرحوم آیت الله یزدی � که در مقاطع مختلف سمت های 
مختلفی داشت � در باره مسائل گوناگون، به خصوص انتخابات جلسات 
زیادی داشتیم. شاید بتوانم بگویم تقریباً به طور مستمر با ایشان ارتباط 

و جلساتی داشتیم. 
 همواره به ما وحدت و حضور در صحنه را توصیه می کرد

این عضو هیئت مؤس��س حزب مؤتلفه اس��لامی با اش��اره به اینکه 
مرحوم آیت الله یزدی همواره به ما وحدت و حضور در صحنه را توصیه 
می کرد، تصریح کرد: در هیچ مقطعی ایشان را غیر از حالت فعال بودن، 

تبعیت از ولایت و دغدغه نظام و انقلاب داشتن ندیدم. 
وی خاطرنش��ان کرد: او از کس��انی بود که قبل از انقلاب اسلامی و 
پس از آن هیچ گاه نسبت به انقلاب اسلامی تغییر موضع نداد و استوار 
و مقاوم پای کار انقلاب ایس��تاد. می توانیم بگوییم آن مرحوم مصداق 

عبارت قرآنی بنیان مرصوص بود.
کریم��ی اصفهانی به جلس��اتی که با مرحوم آیت الله یزدی داش��ت 
اش��اره کرد و گفت: ما در این جلسات برای ارائه گزارش و بیان مسائل 

مختلف خدمتشان می رسیدیم. ایشان توصیه های متعددی می کرد و 
سعی می کردیم از ایشان به عنوان کارشناس انقلابی و واقعاً تابع ولایت 

حرف شنوی داشته باشیم. 
 فردی کاملاً خداترس و متدین بود

وی با تأکید به اینکه آیت الله یزدی در مسیر انقلاب اسلامی و تحقق 
اه��داف انقلاب اس��توار ، پای کار و مقاوم ب��ود گفت: ما مصداق کامل 

تبعیت از ولایت را در ایشان مشاهده می کردیم. 
ای��ن عضو ش��ورای مرکزی ح��زب مؤتلفه اس��لامی از ویژگی های 
مرحوم به جدی بودن و داشتن دغدغه نسبت به نظام و ولایت اشاره و 
خاطرنشان کرد: به نظر من ایشان فردی کاملاً خداترس و متدین بود. 
ویژگی خداترسی از او انسانی ساخته بود که در مقاطع و شرایط مختلف 

مواضع درست و خوبی بگیرد.    

غیرت انقلابی 
صراح��ت لهجه و اخلاص در مس��یر 
آرمان های امام و رهبری از ویژگی های 

بارز آیت الله یزدی بود.
موضع گی��ری صریح ایش��ان در برابر 
فتنه 88 و انح��راف احمدی نژاد و تلاش 
برای اصلاح رفتار وی وایستادگی در برابر 
جریانهای لیبرال��ی و مخالفت با نامزدی 
آقای رفسنجانی از سوی جامعه مدرسین 
برای خب��رگان ؛ از جمله نمونه های این 

غیرت انقلابی است .
این مجاهد انقلابی هرگز از قدرت و جایگاه های خودش برای منافع 
ش��خصی اس��تفاده نکرد و در ده سالی که رییس قوه قضاییه بود هیچ 
قدمی برای خودش برنداش��ت بلکه منافع و منابع خود را خرج انقلاب 

کرد .
مفهوم غیرت انقلابی 

  ایس��تادن در برابر هرگونه انحراف از مسیر انقلاب و آرمانهای آن و 
س��اکت نبودن در برابر کجروی از انقلاب  و اهداف آن در برابر هرفرد 
و جمعی که تن به جامعه پذیری سیاسی نداده است و تحمل نکردن 

انحراف سیاسی جریان انقلاب مفهوم غیرت دینی است .
رهب��ر معظم انقلاب در بیانات خود غیرت انقلاب��ی را در موارد زیر 

متجلی دانسته اند :
1-حضور در پای صندوق رای  غیرت انقلابی است 

2-دفاع از ارزشهای انقلاب ؛ غیرت انقلابی است 
3-مقابله مردم با تجزیه طلبی و قومی تگرائی گروهکها غیرت انقلابی 

است 
4-روز سیزدهم آبان که روز تجلّی دوباره آزادگی و شجاعت و غیرت 

انقلابی در ملت مسلمان ماست.

5- نهم دی ماه تجلی غیرت انقلابی و بصیرت ملت ایران است
6-مقابله با فتنه ها و موضع شفاف گرفتن در برابر آنها

صندوقهای رأی در انتخابات اخیر، نشانه ای آشکار است از احساس 
دلبستگی و غیرت و اهتمامی که این ملت کهن و پرافتخار، به دسترنج 
سی س��اله ی خود میورزد و امید و آرزوئی که به کمال و اعتلای آن و 

زدودن کاستی ها و کجی ها از آن در دل می پروراند.1388/05/12
نشانه های عدم غیرت سیاسی

الف(- عدم شرکت در انتخابات 
ب(-   عدم حضور و مشارکت سیاسی در وقت لازم 

ج(-   اعتماد به دشمن و سازش با آن 
د(-   بی تفاوتی در برابر شایعات و تهمتها و تخریب نظام اسلامی و 

انقلاب اسلامی و رهبری انقلاب  
ه(-   عدم باور به کار آمدی اسلام سیاسی برای اداره مطلوب کشور 

و تکیه به فلسفه های غربی
و(-    سکوت و همراهی با فتنه گران و مخالفان نظام و رهبری 

حمیدرضا ترقی

نایب رئیس شورای مرکزی 
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سید مصطفی میرسلیم در نشست صمیمی با جوانان :

 نجات آینده کشور در احساس تعهد جوانان است
عضو کمیس��یون اصل ۹0 مجلس شورای اسلامی با اشاره به لایحه 
پیشنهادی دولت برای بودجه 1400، بر ضرورت پیش بینی واقع بینانه و 
معقول درآمدها و هزینه ها تاکید کرد و از احتمال رد کلیات بودجه در 

مجلس خبر داد.
 بودجه جاری نباید به نفت وابسته باشد

به گزارش ایسنا، مصطفی میرس��لیم، رئیس شورای مرکزی حزب 
موتلفه اسلامی در نشست صمیمی با جوانان به مناسبت 16 آذر »روز 
دانشجو« در دفتر حزب موتلفه اسلامی، درباره لایحه بودجه پیشنهادی 
دول��ت، گفت: ما در جریان بررس��ی کلی��ات بودجه وارد ریز مس��ائل 
نمی شویم اما باید ببینیم آیا درآمدها واقع بینانه و هزینه ها معقول است؟ 
بخش��ی از درآمدهای دولت به فروش نفت برمی گردد اما بر چه اساس 
فروش دو میلیون و 300 هزار بشکه نفت در روز، پیش بینی شده است؟! 
به نظر می رسد بودجه با این ذوق زدگی بسته شده که تحریم ها برداشته 
می شود و فروش نفت به راحتی صورت می گیرد. اما مگر ما اجازه داریم 
با کس��انی که خیانت کرده اند و به راحتی آدم می کشند، مذاکره کنیم. 
اگر آنها بخواهند بگویند ش��ما چرا موشک های قوی دارید، این به آنها 

چه ربطی دارد؟
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان این که بودجه جاری نباید به 
نفت وابسته باشد، آن را خلاف سیاست های کلی دانست و گفت: نفت 
باید برای کارهای زیربنایی هزینه شود نه پرداخت حقوق. این ها مواردی 
است که نیاز است اصلاحاتی در بودجه انجام شود و با توجه به این که 
مخالف��ان زیادی در مجلس وج��ود دارد، احتمال رد کلیات بودجه نیز 

می رود.
این عضو کمیسیون اصل ۹0 مجلس درباره طرح شکایت داوطلبان 
کنکور نظام قدیم، گفت: من هیچ وقت چه در زمان دبیری شورای عالی 
انقلاب فرهنگی و چه بعد از آن، مدافع کنکور نبوده ام و همیشه گفته ام 
که این چه بازاری است که راه افتاده و برای عده ای دکان باز شده است؟! 
این ها انحرافاتی را برای آموزش و پرورش و مشکلاتی را برای دانشگاه ها 
ایجاد کرده است. متاسفانه در کشور ما مدرک به ابزار درآمد تبدیل شده 

در حالی که بلد بودن حرفه باید ابزار درآمد باشد.
وی اضافه کرد: در این میان دوستانی اعتراض دارند و می گویند نظام 
قدیم بوده اند و حالا می خواهند امتحان بدهند. باید ببینیم حق کجاست. 
نباید به مردم ظلم شود. شکایاتی در این زمینه به کمیسیون اصل ۹0 

مجلس رسیده که بررسی خواهد شد.
 اعتماد مردم به دولت کاهش پیدا کرده

این نماینده مجلس در پاسخ به سوال دیگری درباره سلب اعتماد از 
دولت نیز گفت: مجلس نقش تقنین را دارد و اجراء به عهده دولت است. 
اعتماد مردم به دولت کاهش پیدا کرده و وقتی قوه مجریه اعتبار لازم 
را نداشته باشد، نمی تواند کار کند. ما هم معتقدیم اجرای خوب قوانین 
موکول به تشکیل دولت بانشاط و انقلابی است. اما در مدت باقی مانده 
از عمر دولت دوازدهم، باید به دولت کمک کنیم و راه را برای آن هموار 

کنیم.
وی در پاس��خ به س��وال دیگری درباره اش��تغال جوان��ان نیز گفت: 
تسهیل شرایط کسب و کار یک مقدمه مهم است. ما موانع آن را بررسی 
کردیم و نحوه برطرف کردن موانع هم وجود دارد. از طرفی در کش��ور 
امکان فعالیت تولیدی، صنعتی، کشاورزی و خدماتی نیز هست. خیلی 
بنگاه های اقتصادی هس��تند که فعالیت شان تولیدی است ولی در یک 
چنبره گرفتار ش��ده اند. یکی از مش��کلات این است که سهم تولید از 

هدفمندی یارانه ها داده نشده است.
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان این که پرداخت نقدی یارانه به 
مردم کار درستی نیست، گفت: دولت تصمیم گرفته برق یا گاز را برای 
عده ای که میزان مصرف کمی دارند، مجانی کند. این کار خطاست. همه 
باید احساس مسئولیت کنند. می توانند اجازه دهند که مردم هزینه برق 
و گاز را پرداخت کنند و در عوض به کس��انی که صرفه جویی می کنند 
جایزه تعلق بگیرد یا بحث یارانه 45 هزار تومانی نقدی بهتر بود به شکل 

اعتباری برای خرید کالا پیش بینی می شد.

میرسلیم درباره قیمت بنزین نیز گفت: ما ارزان ترین قیمت بنزین را 
در دنیا داریم. قرار بود قیمت بنزین در کشور ما ۹0 درصد قیمت فوب 
خلیج فارس باشد. در حال حاضر بخش زیادی از سوخت قاچاق می شود. 
از طرفی اگر دولت بخواهد گران کند مردم اعتمادی به دولت ندارند. در 
حال حاضر یارانه بنزین ما به افغانستانی ها و پاکستانی ها داده می شود. ما 
می توانیم مازاد سهمیه را به قیمت واقعی محاسبه کنیم. این برای همه 
مردم نیس��ت و تنها پرمصرف ها و قش��ر کمی را شامل می شود. به این 
ش��کل سرمایه ملی از دست نمی رود. ما ۹00 هزار میلیارد تومان یارانه 
پنهان انرژی در کش��ور داریم و از سویی دولت با کسری بودجه مواجه 
می شود. این ها باید اصلاح شود که نیازمند تصمیم درست و مجری قوی 

است تا مردم به آن اعتماد کنند.
 در کشور ما فعالیت سیاسی حزبی قوی نیست

این عضو حزب موتلفه اسلامی در پاسخ به سوال دیگری درباره نحوه 
ورود این حزب به انتخابات ریاس��ت جمهوری نیز گفت: در حال حاضر 
قانون انتخابات ریاس��ت جمهوری به گونه ای اس��ت که افراد متعدد در 
انتخابات ثبت نام می کنند و اغلب از سوی شورای نگهبان رد صلاحیت 
می شوند. ابتدا قانون، نیازمند اصلاح است. حزب موتلفه هم در سال ۹6 
یک نامزد معرفی کرد. در کشور ما فعالیت سیاسی حزبی قوی نیست. 
در خیلی از کش��ورها افرادی که از س��وی یک حزب معرفی می شوند 
مدارج��ی را در اح��زاب طی کرده اند. در اکثر مردم س��الاری ها این طور 
اس��ت. ما هم باید به همین سمت برویم. ما رگه هایی از خودکامگی در 
ریاس��ت جمهوری، از بنی صدر به بعد داش��ته ایم که گاهی هم استثناء 

داشته است.
میرسلیم در بخش دیگری از این نشست با اشاره به مناسبت 16 آذر 
"روز دانش��جو" و با گرامی داشت سالروز شهادت سه دانشجو در این روز 
در دوران پیش از انقلاب اسلامی، گفت: دانشجویان در آن زمان به دلیل 
احساس مسئولیت نسبت به سرنوشت سیاسی کشور نوعی اعتراض را 
برپا کرده بودند و این اصل تعهد چیزی است که کمتر به آن پرداخته 
شده است. در واقع 16 آذر جلوه ی یک احساس تعهد سیاسی نسبت به 

سرنوشت سیاسی کشور بود و از این لحاظ ارزش داشت.
وی با بیان این که با گذش��ت حدود 70 سال از این مناسبت، نه تنها 
اهمیت موضوع تعهد کم نشده بلکه بیشتر شده، گفت: به لحاظ رشادت 
نسل های بعدی به خصوص بعد از سال 42 تا سال 57 انقلاب به پیروزی 
رسید و  کسی منکر نیست که در تمام دنیا اثر داشته است. ما قیام 15 
خرداد 42 را داشتیم و بعد به جایی رسید که دگرگونی رخ داد و پیروزی 
انقلاب صورت گرفت. امروز هم نسل جوان در صحنه نسبت به انقلاب 

احساس تعهد دارد.
نماین��ده مردم ته��ران در مجلس اضافه کرد: اگ��ر فروغ انقلاب کم 
نمی شود به این دلیل است که مردم پای این تعهد ایستاده اند و از هیچ 
چیز برای محکم کردن پایه های انقلاب دریغ نکرده اند. دانشجویان هم 
برای حفظ انقلاب از خود تعهد نشان دهند چراکه نجات آینده کشور در 

احساس تعهد جوانان ماست.
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حزب موتلفه اس��لامی در بررسی کارشناسانه لایحه تقدیمی دولت 
در بودجه 1400 به این نتیجه رس��یده است که این لایحه مناسب با 
گام دوم انقلاب اسلامی و موفق برای حل مشکلات جاری کشور و قابل 
دریافت و تامین هزینه های مطرح در لایحه نمی باش��د لذا پیشنهاد 
حزب به نمایندگان محترم مجلس بازگرداندن این لایحه به دولت است 

و اینکه خواستار تقدیم بودجه ای کامل و واقعی بشود.
حزب موتلفه اسلامی با تشکیل کارگروهی تخصصی لایحه بودجه 
1400 را مورد بررسی قرار داد و نظر خود را پیرامون آن طی بیانیه ای 

مطرح کرد.
متن بیانیه به این شرح است:

به نام خدا
حزب مؤتلفه اسلامی معتقد است لایحۀ بودجه تقدیمی دولت برای 
سال آینده که بر خلاف اصول 126 و 52 قانون اساسی که می بایست 
با حضور رئیس جمهوری تسلیم مجلس می گردید بر خلاف عمر 40 
سالۀ خانه ملت، بودجۀ تقدیمی را معاون امور مجلس رئیس جمهور به 
نایب رئیس دوم مجلس تحویل می دهد، این لایحه دارای اش��کالاتی 

بدین شرح است که پیشنهاد می شود به دولت برگردانده شود. 
1-  لایحۀ بودجه 1400 فاقد اصلاحات ساختاری مورد تأکید مقام 
معظم رهبری، فاقد واقع بینی تحقق اعداد و ارقام، تورّم زا، عدم انطباق 
با اسناد بالادستی شامل قانون اساسی به ویژه اصول 52، 53، 44 و 45، 
چشم انداز 1404، برنامۀ پنج ساله هفتم، سیاستهای ابلاغی مقام معظم 
رهبری در خصوص شاخصه های اقتصاد مقاومتی و سایر برنامه ها است. 
2-  پی��ش بین��ی درآمد ها غی��ر واقعی اس��ت و غیرقابل وصول و 
هزینه های پیش بینی شده نیز قابل توجیه و قابل دفاع نیست. فروش 
2/3 میلیون بش��که نفت در روز، رشد 45 درصدی در بودجۀ عمومی 
و مخارج دولت، رش��د 25 درصدی حقوق کارکنان، رشد 25 درصدی 

فروش نفت، همه و همه حاکی از غیر واقعی بودن درآمدهاست. 
3- لایح��ۀ بودجه 1400 تورم زا اس��ت، قریب 88 درصد بودجه به 
هزینه های جاری تعلق دارد. سهم ناچیز 12 درصدی بستری را برای 
جهش تولید، اشتغال پایدار، ایجاد فضای کسب و کار، شکل گیری پایه 
های اقتصاد مقاومتی با محوریت صادرات فراهم نمی کند. به اس��تناد 
همین دلایل، کاهش ارزش پول ملّی را به دنبال خواهد داشت و تورّم 

زا است. 
 4-  بر اس��اس اصل 45 قانون اساس��ی در تأمین درآمدهای دولت 
راهکار و سرفصلی برای واریز درآمد های ناشی از انفال به خزانه وجود 
ن��دارد. دو بنگاه بزرگ دولت یعنی ش��رکت ملی نفت و ش��رکت گاز 
شفافیتی در واریز درآمدهای خود به خزانه ندارند. این دو بنگاه بزرگ 

نیز از دادن مالیات و واریز سود سهام به خزانه معاف اند .
5-  بر اساس بررسی ها فرار قریب 40 درصدی مالیات که ساز و کار 
و شرایط وصول آن از نظر قانونی فراهم نگشته، گسل بزرگ درآمدی را 
برای دولت و درآمدهای بادآورده برای متخلفان ایجاد کرده است، دولت 
نه تنها در لایحۀ بودجۀ 1400 راهکاری برای این مهم ارائه نداده است. 
بلک��ه کاهش ده درصدی وصول مالیات در این لایحه، علامت س��ؤال 

بزرگ و بدون توجیه است.
 6- در روش متداول کس��ری بودجه، توسل به منابع بانک مرکزی، 
صندوق توس��عۀ ملی، فروش اوراق قرضه، و درسال جاری، بازی بورس 
با اعتماد و سرمایه های مردم از رویکرد جاری و گذشته دولت بوده که 
در پیش بینی ها، کسری 200 هزار میلیارد تومانی سال جاری و قریب 
300 هزار میلیارد تومانی سال 1400 را نشان می دهد. این همان ایجاد 

تعهدات بدون مسئولیت دولت فعلی برای دولت آینده است . 
در بودجۀ ۹۹، قریب 88 هزار میلیارد تومان فروش اوراق بوده که در 
بودجه 1400، قریب 125 هزار میلیارد تومان پیش بینی گردیده است. 
بازپرداخت س��ود اوراق در س��ال جاری، 13 هزار میلیارد تومان و برای 

سال 1400، 4 برابر پیش بینی گردیده است.
 7- آنچنانکه در بودجه س��ال جاری و س��ال های گذشته، تکلیف 
اساسی هدفمند سازی یارانه ها از حیث منابع و مصارف و بی عدالتی در 
توزیع یارانه های مستقیم و غیر مستقیم و به خصوص انرژی، مشخص 

نگردیده، اثری از رویکرد اصلاحی در بودجه 1400 وجود ندارد.
8-  بودجۀ شرکتهای دولتی که عمدۀ آنها زیان ده اند و سهم مهمی 
از بودجه دولت را در برمی گیرد، با تداوم زیان، عدم سوددهی، افزایش 
هزینه های جاری و در نتیجه کاهش ارزش پول ملی و فش��ار تورمی 
بدون تغییر و اصلاح در لایحۀ 1400 منعکس گردیده است و سهم و 

درصد شفافی از درآمدهای دولت را نشان نمی دهد.
 ۹-فروش س��هام دولتی در بورس با رش��د 730 درصدی، ۹5 هزار 
میلی��ارد تومان پیش بینی ش��د که ب��ا تغییرات و نوس��انات بورس و 

ناپایداری آن، غیر واقعی بودن ارقام را در بر دارد.
 10- در تش��ریح این لایحه به نظر می رس��د به موضوع جمعیت و 
کاهش نرخ رش��د و استحکام نظام خانواده توجهی شده است. با توجه 
به ماه های پایانی عمر دولت دوازدهم در س��ال آینده نگاه سیاسی در 
ساختار کلی در بعضی موارد و تعهدزائی ها مشهود است و این لایحه 
قبل از اینکه تأثیر ترمیمی و بهبودی و اصلاحی در ساختار داشته باشد، 
ناظر به جهت گیری ایام  وداع دولت دوازدهم و مش��کل آفرینی برای 

فرایند تصویب در مجلس و ایجاد تعهد برای دولت آینده خواهد بود.
حزب مؤتلفه اسلامی-آذر 99

حزب موتلفه اسلامی:

لایحه بودجه 1400 به دولت 
برگردانده شود
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1- اصل 126 قانون اساسی، رئیس جمهور 
را مس��ئول مس��تقیم ام��ور برنام��ه و بودجه 
می دان��د. اص��ل 52 قانون اساس��ی می گوید؛ 
بودجه س��الانه کل کشور باید توسط دولت »تسلیم« مجلس شود، اما 
امسال رئیس جمهور برخلاف رویه خود و رؤسای جمهور گذشته در 40 
سال گذشته برای تسلیم بودجه به مجلس نیامد، حتی رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی را هم به مجلس برای تسلیم و توضیح در مورد 
ویژگی های بودجه نفرستاد. این نقض آشکار قانون اساسی توسط کسی 
که طبق اصل 113 مسئولیت اجرای قانون اساسی را به عهده دارد، به 
بهانه خطر کرونا مسموع نیس��ت. اگر این فهم از پدیده کرونا پذیرفته 
ش��ود،  باید همه کادر درمان در بیمارستان ها به بهانه حفظ جان خود 
پست های خدمت را ترک کنند. این در حالی است که در مجلس همه 

پروتکل های بهداشتی رعایت شده بود.
2- لایح��ه بودجه 1400 در یک نگاه کلی با رش��د 45درصدی در 
بودجه عمومی مخارج دولت، رشد 25درصدی حقوق، رشد 250درصدی 
فروش نفت یا اوراق نفت که بالاترین رشد را در دهه های اخیر داشته، 
بسته شده است. این در حالی است که سهم مالیات در بودجه عمومی 

2۹ درصد می باشد که پایین ترین سهم طی دهه های اخیر است.
 تفریغ بودجه 

3- از اصلاح س��اختار بودجه به ویژه در مورد »پیش بینی درآمدها« 
اثری دیده نمی شود. قطار بودجه در حالی به ایستگاه بهارستان رسیده 
که دیوان محاسبات نه تنها تفریغ بودجه سال 13۹8 را به مجلس نداده 
بلکه خبر هم نداده در بودجه سال 13۹۹ تاکنون چه اتفاقی افتاده است.

مجلس هنوز تفریغ ماده واحده بودجه س��ال ۹8 را ندارد و از تفریغ 
م��اده واحده بودجه ۹۹ هم تاکنون خبری در دس��ت نیس��ت تا بداند 
کسری بودجه دولت چقدر است؟ مجلس نمی داند میزان آسیب ارزش 
پول ملی، تورم و… چقدر اس��ت تا بتواند در مورد بودجه 1400 نگاه 

درست و آسیب شناسانه داشته باشد.
 متناسب با چشم انداز ۱۴۰۴

4- بودجه 1400 باید متناسب با چشم انداز 1404 و نیز منطبق بر 
سیاست های ابلاغی از سوی رهبری باشد. بودجه 1400 باید منطبق بر 
رهنمودهای حکیمانه و کارشناسانه رهبر معظم انقلاب به ویژه در مورد 
پایان دادن به کسری ساختاری بودجه باشد، اما نشانه ای از این انطباق 

دیده نمی شود.
 مغایرت با اصول  ۴۴، ۴5 ،5۲ و53 قانون اساسی

5- بودج��ه 1400 در اولین س��طور خود در بن��د الف تبصره یک، 
مغایرت با اصول  44، 45 ، 52 و 53 قانون اساسی را فریاد می زند.

اصل 53 قانون اساس��ی می گوید؛ کلی��ه دریافت های دولت باید در 
حساب های خزانه داری کل متمرکز ش��ود و همه پرداخت ها در حدود 
و اعتبارات مصوب به موجب قانون انجام گیرد، اما بند الف تبصره یک 
قانون بودجه 1400 حکایت دارد بخش��ی از دریافت های نجومی دولت 
در ح��وزه نفت و گاز برخلاف اصل 53 به درآم��د عمومی خزانه واریز 

نمی شود.
س��ود سهام شرکت های دولتی وفق ماده 10 و 11 قانون محاسبات 
عمومی و نیز اصل 53 قانون اساس��ی جزء دریافت های دولت است که 
باید به خزانه واریز ش��ود  اما بند الف تبصره یک قانون بودجه برخلاف 

آن را می گوید.
بزرگ ترین بنگاه های اقتص��ادی دولت به ویژه در حوزه نفت و گاز از 
دادن مالیات و از ریختن سود سهام به خزانه معاف هستند. این در حالی 
اس��ت که دولت کسری دارد و می خواهد آن را با فروش اموال و انتشار 
اوراق مش��ارکت و سلف فروشی نفت جبران کند. از دریافت های دولت 
در مورد فروش نفت در داخل که درآمدی پایدار است، اصلا در بودجه 

1400 خبری نیست.
اصل 45 قانون اساس��ی درآمد حاصل از انفال را جزء درآمد عمومی 
می داند یک س��رفصل درآمدی به عنوان انفال در سرفصل  درآمدهای 

دولت در بودجه 1400 دیده نمی شود.
 شفافیت

6- مجلس به عنوان یک امر راهبردی »شفافیت« را اراده کرده است. 
آیا به این سؤال کلیدی می تواند پاسخ  دهد موقعی که از سهم صندوق 
و سهم شرکت ملی نفت و شرکت ملی گاز از بودجه سخن می گوید، با 

زبان »درصد« حرف می زند.
اما وقتی از سهم درآمد عمومی در مورد نفت سخن می گوید، »عدد« 
می ده��د. آی��ا می توانند با یک جمع و تفریق س��اده از کل درآمد نفت 
صادرات��ی این 20 درصد و آن 14/5 درصد را کم کنند و ببینند الباقی 
همان عدد منظورش��ده در جدول ش��ماره 5 بودجه پیش بینی درآمد 

عمومی بودجه 1400 است؟
تفریغ نفت و گاز در سال های ۹6 و ۹7 و سال های پیشین پاسخ این 
سؤال را داده است. آیا نمایندگان محترم حاضرند این پاسخ را ملاحظه 
کنند و ببینند چه بر س��ر درآمد عمومی و دریافت های دولت می آید و 

چرا بودجه همه ساله دچار کسری ساختاری است؟
 علاج اصلی دردهای اقتصادی کشور

7- عمل به قانون اساسی علاج اصلی دردهای اقتصادی کشور است. 
مجلس اگر می خواهد گره ها و قفل ها را بازکند جز با کلید اصول متقن 

قانون اساسی ابزار دیگری در دست ندارد. 

جای خالی درآمد پایدار در بودجه 1400 

محمدکاظم انبارلویی

عضو شورای مرکزی
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عضو مجمع تشخیص مصلحت:

بودجه را باید روی واقعیت ها بست نه احتمالات
عضو مجمع تشخیص مصلحت گفت:بودجه 
را نباید روی احتمالات بس��ت بلکه بودجه را 
باید روی واقعیت ها و درآمدهای واقعی بندند.

حجت الاس��لام غلامرضا مصباحی مقدم 
در گفتگو با خبرنگار نما، درباره لایحه بودجه 
1400، گفت: بودجه پیشنهادی دولت کسری 
فراوان دارد که یک کسری آن ناشی از درآمد 
نفت اس��ت، درآمد نفت در ح��ال حاضر زیر 
10درصد بودجه عمومی هم نمی ش��ود این 
در حالی است که در بودجه سال آینده سهم 
دولت از درآمد نفت را 25 درصد پیش بینی 
کرده اند. پس معلوم است، تحقق چنین پیش 

بینی بسیار ضعیف به نظر می رسد.
وی تصری��ح ک��رد: بودج��ه را نباید روی 
احتم��الات بس��ت بلکه بودج��ه را باید روی 
واقعیت ه��ا و درآمدهای واقعی بندند. علاوه 
بر این دولت حدود 170 هزار میلیارد تومان 
فروش اوراق را پیش بینی کرده است؛ تصور 
نم��ی کنم این مقدار ف��روش اوراق بتواند در 

سال آینده تحقق پیدا کند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید 
کرد:بودجه پانصد هزار میلیارد تومانی امسال 
برای سال آینده 841 هزار میلیارد پیش بینی 
شده است و این یعنی بودجه 47 درصد رشد 

داشته است.
وی اف��زود: ما در ش��رایطی نیس��تیم که 
بتوانیم بودجه انبساطی داشته باشیم و رشد 
47 درصدی را پیش بینی کنیم و بگوییم قابل 
تحقق است! این چیزی جز خیال بافی نیست 
از این جهت باید اذعان داشت که بودجه سال 

آینده کسری بسیار دارد.
وی ب��ا بیان اینکه دول��ت می گوید اگر ما 
نتوانی��م نف��ت را هم صادر کنی��م هر مقدار 
که صادر نش��د در داخل می فروشیم، اظهار 
داشت: فروش در داخل چیست؟ اگر مقصود، 
فروش نفت خام باشد که زیرساخت های آن 
فراهم نیست و اگر مقصود، فروش اوراق سلف 
نفتی باشد اینکه فروش داخل برای صادرات 

نیست. یک نوع تامین مالی کاغذی است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اضافه 

کرد: دولت بالای 20 درصد واریزی به صندوق 
توس��عه ملی را در بودجه پیش بینی کرده تا 
از سهم صندوق برداش��ت کند که این خود 
افزایش اتکاء بیشتر به نفت است در حالی که 
در اظهارات رئیس جمهور مطرح شده بود که 

ما اتکاء به نفت را کاهش داده ایم.
مصباح��ی مقدم با تاکید براینکه بودجه 
به صورت کارشناس��ی بررس��ی می شود ، 
تصریح کرد: کارشناسان به بودجه نگاه می 
کنن��د و می گویند ادعاهای مطرح ش��ده 
در بودجه، ادعای دروغ اس��ت، چرا رئیس 
جمهور کش��ور باید بیای��د ادعایی کند که 

خلاف واقع است؟

عضو کمیسیون برنامه و بودجه گفت: اگر 
کمیس��یون تلفیق تغییرات جدی در بودجه 
اعمال نکند، احتمال زیاد این بودجه در صحن 

علنی و توسط نمایندگان رد می شود.
جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
در گفتگو با خبرنگار نما، با اشاره به ارائه بودجه 
س��ال آینده به مجلس، گفت: در این بودجه، 
دولت به جای آنکه درآمدها را مشخص کند 
و بعد منب��ع درآمدها و هزینه را تعیین کند، 
نخس��ت هزینه ها را تعیین کرده و برمبنای 

آن، درآم��د تعریف کرده اس��ت و عملا با این 
هزینه های بیش از 600 هزار میلیارد تومانی با 
کسری شدید منابع درآمدی مواجه می شود.

وی با بیان اینکه س��همی ک��ه برای بودجه 
مالیاتی درنظر گرفته ش��ده اس��ت سهم قابل 
قبولی نیست، افزود: شاید یک سیاسی کاری 
صورت گرفته باشد و اگر مجلس بیاید بخشی 
از درآمدهای قابل تحقق را به سمت مالیات ببرد 
این کار تبعات سیاسی به همراه خواهد داشت.

عضو کمیس��یون برنام��ه و بودجه مجلس 
با بیان اینکه در بحث ف��روش اموال، 75 هزار 
میلیارد تومان به صورت سهام در بورس عرضه 
خواهد شد و مابقی به صورت فروش اوراق است، 
تاکید کرد: این در حالی است که مجلس مصوب 
کرد، دولت اوراق سلف نفتی به فروش نرساند، 
دولت این موضوع را در لایحه بودجه سال آینده 
گنجانده و چنانچه 1۹0 هزار میلیارد تومان از 
درآمدهای پیش بینی ش��ده نفتی برای سال 
بعد محقق نشود، این درآمدها از محل فروش 

اوراق سلف نفتی محقق خواهد شد.قادری اظهار 
داشت: دولت در لایحه بودجه سال 1400 بحث 
کوچک سازی و واگذاری بیشتر سهام دولت در 
واحدهای تولیدی را مدنظر قرار نداده است.عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه 
بودجه س��ال آینده ناپایدار است،اظهار داشت: 
گش��ایش هایی برای موانع تولی��د در لایحه 
بودجه دیده نشده اس��ت. زیرا بودجه در واقع 
یک برنامه ای است که سیاست های دولت در 
طول یکسال را نشان می دهد. سوال می کنیم، 
کجای بودجه با اقتصاد مقاومتی سازگار است؟ 
اصلا شفاف و عادلانه نیست و در جهت تقویت 
تولید داخلی بسته نشده است.قادری در پاسخ 
به این س��وال ک��ه آیا با این اوص��اف، احتمال 
می رود کلیات بودجه س��ال 1400 در صحن 
مجلس رد ش��ود؟ تصریح کرد: اگر کمیسیون 
تلفیق تغییرات جدی در بودجه اعمال نکند، 
احتمال زیاد این بودجه در صحن علنی و توسط 

نمایندگان رد می شود.

بودج��ه 1400، یکی از پر حاش��یه ترین 
بودجه های دولت امید در سال پایانی خدمت 
خ��ود اس��ت، ق��درت الله حمزه ش��لمزاری 
نماین��ده م��ردم فارس��ان و اردل در مجلس 
ش��ورای اس��لامی ضمن بیان این مسئله که 
لایحه بودجه به طور کامل مورد تفحص قرار 
نگرفته تصریح کرد: این لایحه هنوز به صورت 
جزئی بررسی نشده است و جا دارد به شکل 
تخصصی بررسی ش��ود ولی مجلس مصمم 
اس��ت بودجه پایداری باشد و کسری بودجه 

اندک شود؛ زیرا یکی از مشکلاتی که در بحث 
اجرا دست و پای دولتمردان را می بندد همین 

کسری بودجه است.
عضو کمیس��یون ش��وراها و امور داخلی 
مجلس افزود: ما باید وابس��تگی به نفت را در 
بودجه کم کنیم و درآمدهای پایداری در این 
بودجه لحاظ شود تا با کسری مواجه نشویم 
یک��ی از این درآمدها مالیات اس��ت، مالیات 
متأسفانه از اقشار ضعیف تر مثل کارمندان و 
یا از اقشاری که س��رمایه آن ها کلان نیست 
أخذ می ش��ود، اگر این موضوع قانونمند شود 
و مورد پیگیری قرار گیرد مشکل کسری حل 

خواهد شد. 
حم��زه ش��لمزاری در پایان با اش��اره به 
مشکلات اقتصادی موجود که ناشی از وجود 
نقدینگی و بی تدبیری در حوزه اقتصادی در 

سال های گذشته بوده خاطرنشان کرد: اگر 
ما به سمت هدایت نقدینگی به سمت تولید 
و اش��تغال و اس��تفاده کمتر از اوراق بهادار 
و نفتی که متأسفانه دست خودمان نیست 
بروی��م و جه��ش تولیدی ک��ه مدنظر مقام 
معظم رهبری اس��ت با همت دولت و سایر 
قوا محقق شود و پیگیر آن شویم هم وضع 
خانواده ها بهتر خواهد شد و هم درآمدهای 

دولت بالا می رود.

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی 
مجلس مطرح کرد:

مشکل کسری بودجه 
قابل حل است

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مطرح کرد :
احتمال رد کلیات

 لایحه بودجه 1400 در مجلس
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حجت الاسلام والمسلمین سید رضا تقوی : توسعه علمی بخش کشاورزی یک ضرورت محسوب می شود

ایرنا : باتوجه به تحریم های ظالمانه علیه جمهوری اسلامی ایران توسعه علمی بخش کشاورزی یک ضرورت 
محسوب می شود.در شرایطی که کشور در معرض تحریم های ظالمانه قرار دارد توسعه بخش کشاورزی می تواند 
به توس��عه اقتصاد کشور و معیش��ت مردم کمک کند.بدون شک برای رس��یدن به جهش تولید باید موضوع 

کشاورزی به صورت جدی مورد توجه قرار گیرد.

حجت الاسلام و المسلمین سید ناصر موسوی لارگانی: معیشت مردم نباید گروگان گرفته شود
مهر: کسانی که دنبال بازی جناحی خود با »بایدن« هستند، از مصوبات مجلس به هم ریخته و امیال خود را 
در آستانه از دست رفتن می بینند و به همین جهت به کارشکنی و قانون گریزی روی آورده اند.اجازه نمی دهیم 

معیشت مردم و مصالح کشور گروگان کسانی شود که دنبال منافع جناحی خود هستند.

حجت الاسلام مجید ناصری نژاد: بازار های کشور همسایه را از دست داده ایم
تس�نیم : بر اثر برخی بی تدبیری ها بازار های کش��ور همسایه را از دس��ت داده ایم. باید از افراد و گروه های 
که می گویند، براثر عدم تعامل با دنیا شرایط اقتصادی کشور سخت شده است پرسید چرا بازار کشور هایی که 

ظرفیت خوبی برای صادرات کالا های کشورمان است نادیده گرفته شده اند و آن ها را از دست داده ایم؟

حجت الاسلام و المسلمین احد آزادیخواه : وکلای ملت مردانه تر در میدان خواهند ایستاد
ایرنا: من نمی دانم آنهایی که از مجلس یازدهم ترسیده اند چه ریگی در کفش آنهاست که هر لحظه به فکر 
توطئه علیه مجلس یازدهم هستند و می خواهند این مجلس را از چشم ملت بیندازند. آنهایی که می خواهند 
مجلس یازدهم نباش��د این را بدانند هر چه شما بیشتر تخریب کنید وکلای ملت مردانه تر در میدان خواهند 

ایستاد.

حجت الاسلام والمسلمین سید صادق طباطبایی نژاد: ضرورت تولید نهاده های دامی در کشور
تحلیلی رادار اقتصاد : باید نسبت به واردات نهاده های دامی به کشور بی نیاز شویم و مهمترین راهکار آن، 
در دس��تور کار قرار دادن تولید نهاده های دامی در کش��ور و خرید تضمینی توسط دولت است تا از این طریق 

بتوان نیاز دامداران و تولیدکنندگان در موضوع نهاده های دامی را حل کرد.

عبدالرضا مصری : توزیع کالا باید عادلانه شود
کیهان: اگر توزیع کالا را عادلانه نکنیم همیشه تعداد خاصی از افراد به سودهای هنگفت خواهند رسید و 
سر اکثریت مردم بی کلاه خواهد ماند. به اعتقاد بنده اگر ما می خواهیم ارز 4200 تومانی را به کالاهای اساسی 

اختصاص بدهیم آن کالاها باید به صورت آزادانه با سیستم روشن توزیع شوند.

الله وردی دهقانی: علت عدم اعتماد جامعه به صنعت تولید خودرو
رادیو گفت وگو :سوال اساسی این است چرا به این نتیجه رسیده ایم که تولید خودرو در کشور صرفه ندارد 
و واردات آن بهتر است و دولت از محل واردات، درآمدی ایجاد می کند.دلیل این مشکلات و عدم اعتماد جامعه 

به این صنعت، فرصت سوزی هایی است که مدیران خودروسازی انجام داده اند.

رحمت الله فیروزی پور : لزوم پیوند دانشگاه با واحدهای صنعتی
خانه ملت:بر این عقیده هستم که امروز باید پیوند دانشگاه با واحدهای صنعتی رقم بخورد تا بتوانند تمام 
تولیدات کشورمان با تحقیق و پژوهش دانشگاهی تولید شود و اگر این مهم اتفاق بیفتد،تولید در کشور ما تجربه 
جدید،روبه جلو و موفقی را رقم خواهد زد و مفهوم جهش تولید مدنظر رهبری معظم انقلاب معنی پیدا می کند.

مهدی طغیانی: علت گرانی ها چیست؟
ایرنا : مردم از ما می پرسند علت گرانی های اخیر چیست؟ چه طور قیمت هایی که دو تا سه سال قبل بیشتر 
به شوخی شبیه بود امروز باورپذیر شده است.به عنوان متخصص حوزه اقتصاد می گویم این موضوع ثمره تلخ 
بی توجهی به سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، عدم تمرکز به اصلاح ساختارهای اقتصادی کشور و هفت سال 

جست وجوی حل مسائل و مشکلات اقتصادی کشور در خارج از مرزها است.

رجب رحمانی: سفره مردم کوچکتر شده است
تس�نیم : دولت باید با همکاری و هماهنگی مجلس برای رفع گرانی، تورم، بی ثباتی بازار ارز و ممانعت از 
افزایش قیمت کالا ها چاره اندیشی داشته باشد.شرایط سخت اقتصادی، معیشتی و تحریمی امروز کشور حاصل 
بی تدبیری و سوء مدیریت و عدم اعتماد به جوانان و نگاه به خارج از کشور در این دولت است که سفره مردم 

کوچکتر شده است.
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حسینعلی حاجی دلیگانی: بودجه 1400 خلاف سیاست های کلان اقتصادی است
باش�گاه خبرنگاران جوان : به نظر می رسد که اشکالاتی اساس��ی در لایحه بودجه 1400 وجود دارد از 
جمله آن  می توان به پیش فروش نفت اشاره کرد و قطعا مجلس چنین مسئله ای را نخواهد پذیرفت؛ همچنین 
برخی موارد بودجه خلاف سیاست های کلان اقتصادی و بودجه نویسی بوده و با اصول و اهداف برنامه ششم 

مغایرت دارد.

مصطفی رضاحسینی : تحریم ها 10 درصد اثرگذار بوده است
پانا : من معتقدم به راحتی می توانیم مشکلات را برطرف کرد. شاید تحریم ها 10 درصد اثرگذار بوده است 
لذا توجیه تحریم پذیرفتنی نیست. مهم ترین موضوع اشتغال است؛ اگر شغل ایجاد شود یک سرپرست خانوار 
می تواند سر کار برود و نیازهای خود را تا حدی تامین کند ولی وقتی شغل ندارد رفع نیازهایش ممکن نیست.

سیدعلی یزدی خواه : دفاع از کیان خانواده در فضای مجازی
تهران نیوز : فضای مجازی، ابزاری اس��ت که  افکار عمومی را س��امان دهی می کند و مجلس معتقد است 
که با سامان دادن به فضای مجازی می توان از حاکمیت، کیان، خانواده و ارزش هایمان دفاع کرد. مجلس برای 
س��امان دهی به فضای مجازی طرح هایی را پیش��نهاد داده است که نخستین طرح به سامان دهی پلتفرم ها و 

شبکه های اجتماعی است.

سید احمد رسولی نژاد: نیازمند دولت انقلابی هستیم
مهر: ما در کنار مجلس انقلابی به دولت انقلابی نیاز داریم، تا همگام با مجلس در تبعیت از فرمان رهبری 
باشند، ما در کنار معیشت مردم و بحث های اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی در برابر نفوذ در فرهنگ و اقتصاد 
خواهیم ایستاد، برخی می خواهند مردم را نسبت به دین و نظام بدبین کنند، باید راه شهدا را ادامه داده و به 

مردم خدمت کنیم.

سیداحسان قاضی زاده هاشمی: موازی کاری دستگاه های فرهنگی باعث اتلاف منابع می شود
مهر: ما در همه عرصه های فرهنگی ش��اهد چندگانه کاری هس��تیم که غالباً نتیجه خاصی هم ندارند و 
هیچکس حاضر نیست از شرح وظایفش کوتاه بیاید و طبعاً باید بین وظایف دستگاه های فرهنگی تفکیک قائل 
ش��ود.موازی کاری دستگاه های فرهنگی باعث اتلاف منابع می شود و باید شرح وظایف دستگاه های فرهنگی 

مشخص شود تا منابع در این دستگاه ها اتلاف نشوند.

رحمت اله نوروزی: مافیای کنکور فعال است
خبرگزاری خانه ملت : متأسفانه طی سال های اخیر وزارت علوم و وزارت آموزش و پرورش در زمینه لغو 
کنکور توپ را به زمین یکدیگر می اندازند و اقدام عملی در این زمینه صورت نگرفته است. قطعا در این زمینه 
مافیای کنکور فعال است که گردش مالی میلیاردی دارد و این مافیا در بدنه نهادهای تصمیم گیر نیز نفوذ کرده 

است.

سید جواد ساداتی نژاد : ایران خواب تجزیه طلبان را آشفته می کند
ایسنا : ایران  امروز، ایران قاجار و پهلوی نیست که در برابر جداکردن  آذربایجان  و  بحرین  و پاره های تن میهن 
منفعل و مستأصل باشد.  جمهوری اسلامی ایران به پشتوانه  مردمان رشید و غیرتمندش از نژادها، اقوام و مذاهب 

مختلف در دهان یاوه گویان متوهم و ناآگاه می کوبد و خواب تجزیه طلبان را آشفته می کند.

عفت شریعتی: مجلس فرصت ها را تقویت کند
پانا: مجلس در دوره یازدهم باید سیر تکاملی خود را با سرعت ادامه دهد، فرصت ها را تقویت کند، ضعف ها 
و نقصان ها و کمبودها را جبران کند. کمتر یک سال از عمر این دولت مانده و این دولت هم ملزم است که در 
تمام مسائل و امور اجرایی، خرد و کلان، در عرصه ملی و بین المللی و منطقه ای عملکرد خوبی را با توجه به 

شعار جهش تولید پیش ببرد. 

روح الله عباسپور : توجه به پارک های علم و فناوری
ایرنا: هر کجا که از علم، دانش و فناوری فاصله گرفتیم متاس��فانه توفیقی کس��ب نکردیم اما امروز با همه 
شرایط تحریمی خوشبختانه شرایط خوبی را در کشور ایجاد کرده ایم و پارک های علم و فناوری نیز باید از این 
پس بازهم در زمینه رشد و بالندگی بیش از گذشته فعالیت داشته باشند و در این زمینه هرقدر سرمایه گذاری 

کنیم نتیجه خوبی هم خواهیم گرفت

غلامرضا منتظری : موثرترین و رساترین وسیله هنر است
دفاع پرس : در ش��رایط کرونایی که باید مفاهیم انقلاب اسلامی را در سراسر دنیا نشر دهیم؛ موثرترین و 
رس��اترین وسیله هنر اس��ت. از سویی دیگر وقتی مزیت های کشورمان را بررسی می کنیم، متوجه مزیت های 
مختلف کشور می شویم که در عرصه فرهنگ هنر و ادب تجلی پیدا می کند که باید به طور ویژه به آن توجه 

کرد.دولت و مجلس باید چتر حمایتی شان از هنرمندان را بیشتر از گذشته گسترده کنند
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محمدحسین شفیعی ها :
هوشمندی خانواده شهید سلیمانی باعث خنثی شدن شیطنت های بودجه ای شد

محمدحس��ین ش��فیعی ها عضو ش��ورای 
مرکزی حزب مؤتلفه اس��لامی در باره لایحه 
بودج��ه 1400 و بودجه مراک��ز فرهنگی به 
خبرنگار هفته نامه ش��ما گفت: بودجه هایی 
که برای مراکز فرهنگی مصوب می شوند باید 

تعریف مشخص و روشنی داشته باشند. 
دبیر حزب مؤتلفه اسلامی در استان قزوین 
یکی از مشکلات بودجه کشور را ساختار آن 
دانست و اظهار کرد: مقام معظم رهبری چند 
سالی هست که در باره ساختار بودجه هشدار 
داده و ب��ر اصلاح آن تأکید کرده  و به دولت و 

مسئولان در این خصوص توصیه فرموده اند. 
دبی��ر ح��زب در اس��تان قزوی��ن تصریح 
کرد: وقتی اس��اس و زیربنای بودجه مبهم و 
غیر شفاف باش��د طبیعتاً هزینه هایی که در 
بخش های مختلف از جمله فرهنگی می شود 

مشخص و قابل احصاء نیست. 
ش��فیعی ها در خصوص اش��کالات لایحه 
بودجه 1400 خاطرنشان کرد: در این لایحه 
دولت س��اختار بودجه را درست نکرده است 
و همچنان ش��رکت های دولتی بخش اعظم 
بودج��ه کش��ور را در اختیار دارن��د و آنها به 
هیچ جا پاسخگو نیستند. در عین حال دولت 
افزایش غیر منطقی و غیر واقعی تولید نفت را 
در نظر گرفته اس��ت، در حالی که در تحریم 
هستیم و وضعیت ما در سال آینده مشخص 
نیست. قیمت 11 هزار و 500 تومانی دلار هم 
از دیگر اشکالات لایحه بودجه است. هیچ یک 
از اینها ب��ر مبنای منطق اقتصادی نیس��ت 
و با واقعیات و ش��رایطی که در آن هس��تیم 

نمی خواند.  

وی مط��رح کرد: به علت نابس��امانی کلی 
بودج��ه پرداختن به بودج��ه مراکز فرهنگی 
راهگشا نیست. مجلس اول باید تکلیف کلیات 
بودجه را روش��ن کند. به نظر می رسد کلیات 
بودجه رأی نمی آورد و دولت موظف می شود 

لایحه واقعی تری را ارائه کند. 
این عضو ش��ورای مرکزی ح��زب مطرح 
ک��رد: دس��تگاه های فرهنگی باید بیش��تر از 
سایر دس��تگاه ها حساسیت بیش��تری برای 
نحوه هزینه کردها و شفافیت در هزینه کردن 
بودجه هایش��ان داشته باش��ند، زیرا برخی به 
دنب��ال این هس��تند از هزینه ک��رد نهادهای 
فرهنگی بهانه ای درس��ت کنند که پول های 
کش��ور کجا می رود و مملکت پ��ول ندارد و 
بودجه ها را صرف مراکز غیر ضروری می کنند. 
ش��فیعی ها به ض��رورت ح��ذف برنامه ها، 
پروژه ها و فعالیت های فرهنگی که در جامعه 
اثربخش نیس��تند و بازدهی ندارن��د و صرفاً 
بودج��ه را صرف می کنن��د و تزئینی و دهان 
پر کن هستند، اشاره و خاطرنشان کرد: ما از 

لحاظ فرهنگی به شدت آسیب دیده ایم.   
وی در خص��وص نپذیرفتن بودجه دولتی 
توسط دختر شهید سلیمانی برای بنیاد حاج 
قاسم س��لیمانی گفت: به نظر من در انتشار 
این قضیه از س��وی س��ازمان برنامه و بودجه 
ش��یطنتی صورت گرفت و البته این سازمان 
بعد توضیحی داد. با توجه به اینکه در آستانه 
شهادت شهید سردار سلیمانی هستیم دولت 
با این اقدام قصد داشت نشان دهد ما به شهید 
سلیمانی توجه می کنیم و چنین رقمی را برای 

بنیاد حاج قاسم سلیمانی اختصاص دادیم. 

دبیر حزب مؤتلفه در اس��تان قزوین افزود: 
اگر هم چنین بود جه ای اختصاص داده شده 
اس��ت لزومی به انتش��ار آن نبود. انتشار این 
مطلب برای رضای خدا و کرامت بخش��یدن 
به بزرگداشت شهید قاسم سلیمانی نبود و در 

مجموع حرکتی پسندیده و اخلاقی نبود.  
وی اش��اره ک��رد: هوش��مندی و تیزبینی 
خانواده شهید س��لیمانی باعث خنثی شدن 
این شیطنت شد. بیانیه دختر شهید سلیمانی 
خیال همه را راحت کرد و پاسخی بود به نگاه 
معیوب و بیماری که به نوعی می خواس��ت از 
فضای سالگرد شهادت شهید قاسم سلیمانی 

سوء استفاده کند.  
   ش��فیعی ها در پایان تصریح کرد: شهید 
س��لیمانی یک فرهنگ است و از صفر تا صد 
زندگی، سیره، رفتار و شهادتش فرهنگ ناب 
منطبق بر انقلاب اسلامی است و الحمدلله در 
یک سالی که گذشت اثرات عمیق فرهنگی آن 

را در جامعه مشاهده می کنیم. 

نرگس قدیری: 

نشر مکتب  سلیمانی 
حرکتی مردمی است

نرگس قدیری، مدیر بخش بانوان حزب مؤتلفه اسلامی، در خصوص 
اقدام تحس��ین برانگیز زینب سلیمانی، دختر شهید قاسم سلیمانی در 
نپذیرفتن بودجه دولتی برای بنیاد حاج قاسم سلیمانی و بودجه مراکز 
فرهنگی و تأثیرگذاری آنها به خبرنگار نما گفت: واکنش دختر ش��هید 
س��لیمانی بسیار مثبت بود، چون به نظر می رسید این حرکت از طرف 
دولت نمایش��ی است و بیشتر اهداف سیاسی پشت آن است، تا اهداف 
فرهنگی، زی��را ما اهتمام خاصی از طرف دول��ت، به خصوص در حوزه 
دیپلماسی نسبت به ترور سردار سلیمانی و توابع آن و همه اموری که به 

آن ترور مربوط می شد،ندیدیم. 
وی اف��زود: اینکه به ص��ورت تبلیغاتی مبلغی به بنیاد حاج قاس��م 
سلیمانی در ردیف بودجه اختصاص داده شود، حرکتی حقیقی نیست 

و بیشتر نمایشی است. 
مدیر بخش بانوان حزب تصریح کرد: خانواده شهید سلیمانی با دقت 
نظر و تیزبینی اهداف پشت این اقدام را تشخیص دادند و اعلام کردند 

این بودجه را نمی پذیرند.        
وی مطرح کرد: شهید حاج قاسم سلیمانی جایگاه والا و بزرگی نه تنها 
در کشور ما، بلکه در کل جهان، خصوصاً در قلوب مسلمین دارد و با این 

بودجه ها و مبالغ اندک نمی شود آن را پوشش داد.
قدیری تصریح کرد: حرکت هایی که در راس��تای نشر فکر و مکتب 
س��لیمانی انجام می شوند بیشتر مردمی و خودجوش است و با عشق و 
علاقه مردم پیش می رود و خیلی در قالب دولت نمی گنجد، چون از ابتدا 

هم دولت خیلی با جبهه مقاومت همراه نبود. 
وی ضمن تش��کر و تأیید واکنش خانواده شهید سلیمانی در نپذیرفتن 
بودجه دولتی خاطرنشان کرد: این اقدام حرکتی هوشمندانه و مثبت بود و 
نشان می دهد این خانواده از اخلاص و ذکاوت حاج قاسم سلیمانی بهره برده اند 
و نخواستند این بنیاد حالت دولتی پیدا کند و از جنبه مردمی آن خارج شود.       
 مدی��ر بخش بانوان حزب مؤتلفه اس��لامی پیرامون بودجه مراکز و 
نهادهای فرهنگی اظهار کرد: بودجه این گونه مراکز کافی نیست. با دقت 
نظر و برآورد صحیح تر از هزینه ها و تخصیص بودجه مناسب می توان در 
بحث ه��ای فرهنگی بهتر کار کرد و خلاءهای فرهنگی را که در جامعه 

شاهد آن هستیم، پر کرد. 
وی در پایان گفت: با توجه به اینکه شبیخون فرهنگی به شکل مدرن تر 
و عمیق تری در جامعه نفوذ می کند، نیاز اس��ت سامان دهی بهتری در 

بحث های فرهنگی شود که بخشی از آن به بودجه برمی گردد.  
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دبیر حزب مؤتلفه اسلامی استان بوشهر:
بازگرداندن وام برای آسیب دیدگان منطقه محروم سیل زده خیلی سخت است

فاتحی،  عب��دالله 
مؤتلفه  ح��زب  دبیر 
اس��لامی در اس��تان 
پیرام��ون  بوش��هر، 
وضعی��ت اس��تان بوش��هر در س��یل اخیر، 
مش��کلات موج��ود و عملک��رد دول��ت در 
کمک رس��انی به مردم به خبرن��گار روزنامه 
الکترونیکی شما گفت: سیل دو هفته گذشته 
در شهرستان های دشتس��تان، گناوه و دیلم 
خس��اراتی به بار آورد. بیشترین خسارات در 
دشتستان بود که سه بخش وحدتیه، شبانکاره 
و آب پخش بالاترین خسارات را دیدند. شهر 
برازجان مرکز دشتستان هم خساراتی دید. در 
س��یل اخیر دو نفر جانشان را از دست دادند. 
می��زان بارش خصوصاً در وحدتیه بیش��تر از 
100 میلی متر بود که بی س��ابقه بود و برای 
هیچ یک از ارگان هایی که می توانستند در این 
قضیه کمک کنند قابل پیش بینی و پیشگیری 
نبود، چون فکرش را نمی کردند در عرض دو 

ساعت چنین بارانی ببارد. 
 وی اف��زود: میزان ب��ارش به قدری بود که 
طبق��ه اول برخی خانه ها پر از آب ش��د و در 
مورد بعضی خانه ها آب به س��قف رس��ید و 

ساکنان آن مجبور شدند به پشت بام بروند. 
دبیر حزب در استان بوشهر به تلاش های 
زیاد نماینده دشتس��تان اشاره و خاطرنشان 

کرد: این نماینده شهردار، بخشدار و مسئولین 
را احضار کرد و نیروهای جهادی را برای کار 
فرا خواند. تلاش های ایشان خیلی مؤثر بود. 
نماینده دشتس��تان به مقام��ات دولتی برای 
کمک به مردم به منظور جبران خسارات مردم 
تأکید کرد، چون یخچ��ال، کولر و امکانات و 
وس��ایل زندگی مردم که در منازلشان بود از 
بین رفته است. حتی سیل جهیزیه یک تازه 
عروس را با خود برد. این خس��ارات غیر قابل 

پیش بینی و غیر مترقبه بودند.   
وی به ضرورت ساخت زیربناهای لازم برای 
هدایت آب در سطح استان بوشهر اشاره کرد 
و گفت: اقداماتی که انجام شد موقتی هستند 
و توانستند آب ها را از خانه ها بیرون بریزند و 

گل و لای را جمع کنند.  
  امکانات محدود دولت

فاتح��ی در خص��وص عملک��رد دولت در 
کمک رس��انی به مردم تصریح کرد: دولت در 
همه جا ضعیف عمل کرده است، منتهی در 
این م��دت کوتاه برای دولتی ها امکانی وجود 
نداش��ت که بتوانند بیش از این کمک کنند. 
بع��د از س��یل امکانات بی��رون ریختن آب و 
جم��ع کردن گل و لای نداش��تند و ناچار از 
گروه های جهادی استفاده کردند. هلال احمر 
و ارگان هایی که در این زمینه وظیفه داشتند 
اقدامات��ی کردند. کوتاهی ه��م نکردند، ولی 

امکاناتشان محدود بود. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: الان قضی��ه ب��ا 
تلاش ه��ای نیروه��ای جه��ادی و نماین��ده 
دشتستان و دوستانش جمع شده، اما مشکل 
مردم جبران خساراتش��ان است که نماینده 
دشتستان به ش��دت پیگیر این قضیه است. 
دول��ت هم در این زمینه بودجه ای تخصیص 
داده اس��ت که ان ش��اءالله به زودی به دست 

مردم برسد.  
دبیر حزب در اس��تان بوشهر تصریح کرد: 
به خاطر فق��ر و محرومیتی ک��ه در مناطق 
سیل زده هست وام نمی تواند مشکلات اینها 
را حل کند، چون مردم در این مناطق اغلب 
کشاورز هستند و از نخلستان و خرما امورشان 
را می گذرانن��د و در آن ح��د درآمدی ندارند 
که بتوانند با وام مشکلشان را حل کنند، زیرا 
پس دادن وام برایشان خیلی سخت است، لذا 
دولت باید ب��ه این مردم کمک های بلاعوض 

کند.  
نصرت الله حیدری: 

بودجه عمرانی استان ها نسبت به بودجه جاری رشد مناسبی نداشته است
با ارائه لایحه بودجه کشور در سال 1400 
به مجلس شورای اسلامی پیرامون اشکالات 
کلی آن در س��طح کلان و جزئی در س��طح 
اس��تانی خبرنگار روزنامه الکترونیکی شما با 
دبیر حزب مؤتلفه اس��لامی در اس��تان ایلام 
نص��رت الله حیدری گفتگو ک��رد که در ذیل 

متن آن آمده است.   
اش�کالاتی که به لایح�ه بودجه ۱۴۰۰ 

وارد است چیست؟ 
این بودجه نفتی است و در آن بر صادرات 
نفت تکیه ش��ده اس��ت. با توجه به نوساناتی 
که در صادرات و قیمت نفت هس��ت موضوع 
مهمی مطرح است که ممکن است کشور را 
دچار چالش هایی کند. نکته دیگر اینکه نرخ 
ارز 11 هزار و پانصد تومانی در لایحه بودجه 
نش��ان می دهد مسئولین کشورمان به شکل 
دس��توری به اقتصاد و بودجه نگاه می کنند، 
اما ممکن است بازار از این دستورات تبعیت 
نکن��د. نکته اساس��ی که در عناص��ر بودجه 
مشهود است این است که بنای دولتمردان بر 
رفع تحریم هاست و به زعم دوستان در دولت، 
ما موفق می شویم تحریم ها را کنار بزنیم که 
این حدس و گمان است و نمی شود در اقتصاد 
با حدس و گمان حرکت کرد. سؤال اینجاست 
اگر تحریم ها لغو نشدند شاخصه های بودجه 

چگونه رقم می خورد؟
اینکه بودجه عمرانی در مقایسه با سال 

گذشته افزایش یافته نکته مثبتی است؟
با دقت در ارقام بودجه، بودجه عمرانی در 
مقایسه با سال قبل رشد دارد، ولی همچنان 
بودجه ه��ای عمرانی که بیش��تر معطوف به 
ش��رکت های دولتی )خصولتی( است بر کل 
بودجه دولت س��ایه افکنده اس��ت. مثلاً کل 
بودجه اس��تان های کش��ور 353 هزار و 621 
میلی��ارد تومان اس��ت که از ای��ن رقم 28۹ 
ه��زار و 602 میلیارد تومان آن بودجه جاری 
است، یعنی آنچه که صرف پرداخت حقوق و 
دستمزدها و هزینه آب و برق ادارات و نهادها 
می ش��ود. 64 هزار و 1۹ میلی��ارد تومان آن 
بودجه عمرانی است. با وجودی که این رقم در 
مقایسه با سال گذشته افزایش یافته است، اما 
باز هم مناسب نیست. ما در حوزه های عمرانی 
ح��دود 700 هزار میلیارد توم��ان پروژه های 
نیمه تمام داریم. با توجه به این مطلب متوجه 
می شویم عدد بودجه عمرانی به نسبت بودجه 

جاری رشد مناسبی نداشته است. 
چق�در لایح�ه بودج�ه ۱۴۰۰ در حل 

مشکلات استانی راهگشاست؟ 
طبیعت��اً با کاه��ش بودجه ه��ای عمرانی 
روند توسعه در استان ها متوقف می شود، اما 
استان ایلام از نظر سرانه جمعیتی در بودجه 
1400 در بح��ث اعتبارات تملک دارایی های 
س��رمایه ای عمران��ی رتبه دوم کش��ور را به 
دست آورده اس��ت. به عبارت دیگر اعتبارات 

عمرانی اس��تان ایلام در لایحه بودجه 1400 
در مقایس��ه با س��ال گذش��ته بیش از 70.5 
درصد و اعتبارات هزینه ای 63.2 درصد رشد 
داشته اس��ت. اعتبارات طرح های ملی و ملی 
� استانی در ایلام بیشتر مربوط به حوزه های 
حمل و نقل، راه آهن، آب و فاضلاب، سدها و 
دانشگاه ها و طرح های سامانه گرمسیری است. 
همچنین ردیف بودجه اربعین برای اس��تان 
ایلام در لایحه بودجه سال آینده 100 میلیارد 
تومان است که رشد 22 درصدی در مقایسه 
با سال 13۹۹ دارد، اما با توجه به شاخصه های 
کلان وابستگی بودجه کشور به نفت و تعیین 
ن��رخ ارز و این موضوع که چنانچه نتوانیم در 
سال آینده دو و نیم میلیون بشکه نفت صادر 
کنیم طبعاً تمامی این ارقام روی هوا هستند 
و وقتی اعتبارات محقق نش��وند و با کسری 
بودجه مواجه شویم اولین جایی که بودجه  اش 
را کاهش خواهند داد حوزه های عمرانی است، 
چون نمی شود حقوق ها را نداد یا کاهش داد.                     
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آینده نگری حضرت زینب کبری )س( درباره سرزمین کربلا
پنج��م 

الثانی  جمادی 
س��الروز ولادت 
بزرگ بانویی است که به حق او را پیامبر کربلا 
نامیدند. همان که امام س��جاد )ع( عالمه غیر 
معلمه اش خواند و عقیله بنی هاشم محسوب 
می ش��د. در بزرگی اش همین بس که دارای 
مقام عصمت صغری بود. خطبه اش در کوفه 
ی��اد حیدر کرار و خطاب��ه هایش را زنده کرد 
و انقلاب��ی به پا کرد. بنا ب��ه همان علوم معلم 
ندی��ده اش از برخی اخبار غی��ب آگاه بود. در 
کربلا نیز وقتی امام سجاد )ع( با دیدن ابدان 
مطهر پدر و یارانش بی تاب شده بود اخباری 
درباره آینده سرزمین کربلا بیان نمود که در 

زیر می خوانیم.
قدامۀ بن زائدۀ از پدرش نقل می نماید که 
در ملاقاتی با حضرت س��جاد )ع( ایشان بعد 
از بش��ارت به او به واس��طه زیارت مکرر مرقد 
سیدالش��هداء )ع( فرمودن��د: »...زمانی که در 
طف )کربلا( آن مصیبت به ما وارد گش��ت و 

پدرم و تمام فرزندان و برادران و جمیع اهلش 
که با او بودند کش��ته شدند و حرم و زنان آن 
حضرت را روی شتران بی  جهاز نشانده و ما را 
به کوفه برگرداندند پس به قتلگاه ایشان چشم 
دوختم و ابدان طاهره ایشان را برهنه و عریان 
دیدکه روی خاک افتاده و دفن نشده  اند، این 
معنا بر من گران آمد و در س��ینه  ام اثرش را 
یافته و هنگامی که از ایشان چنین منظره  ای 
را مشاهده کردم  اضطراب و بی  آرامی در من 
ش��دت یافت به حدّی که نزدیک بود روح از 
کالبدم خارج شود، این حالت را وقتی عمه ام از 
من مشاهده نمود فرمود: این چه حالی است از 
تو میبینم، ای یادگار جدّ و پدر و برادرم چرا با 
جان خود بازی می  کنی؟ گفتم: چگونه بیتابی 
نکنم در حالی که می بینم س��رور و برادران و 
عموها و پس��ر عموها و اهل خود را در خون 

خویش تپیده و...  باشند؟
عمّه  ام فرمود: به خدا س��وگند این عهد و 
پیمانی بوده که رس��ول خدا  با امیرالمؤمنین 
و پ��در و عمویت نم��وده و خداوند متعال نیز 

از گروهی از این امت که در عداد س��تمکاران 
و سرکشان نمی  باش��ند پیمان گرفته است، 
ایش��ان در بی��ن اهل آس��مان ها مع��روف و 
مشهورند که این اعضاء قلم شده را جمع کرده 
و دفن نموده و این ابدان و اجس��ام خون آلود 
را به خاک سپرده و در این سرزمین برای قبر 
پدرت نشانه  ای نصب کرده که اثرش هیچگاه 
کهنه و مندرس نش��ده و گذشت شب و روز 
آن را محو نمی کند. بس��یاری از رهبران کفر 
و الحاد س��عی در نابود ک��ردن آن دارند ولی 
به جای اینکه رس��م و نش��انه آن از بین رود 
ظاهرتر و آشکارتر می  گردد.« )کامل الزیارات؛ 

ص 260 و 261 با اندکی تلخیص(

حجت الاسلام علی تبرزی

کارشناس مسائل دینی 

به بهانه روز جهانی عاری از خشونت؛ 

زیباترین دین، مهربانترین پیروان
در  بش��ر  ام��روز 
خاکی  کره  سراس��ر 
و  آسیب  بیش��ترین 
خطر را از جانب خش��ونت طلبی دولت های 
مس��تکبر متحمل می ش��ود و تاسف بار آنکه 
ای��ن دولت ها برای تبرئه خود به متهم کردن 
بزرگتری��ن مانع اعتق��ادی و عملی در مقابل 
خشونت طلبی یعنی اسلام و پیروانش اقدام 

کرده اند!
اسلامی که دین رحمت و رأفت و مهربانی 
اس��ت و دستورات نبوی و آیات قرآنی در این 

رابطه بیش از هر تواتر دیگری متواترند.
اما چرا آنها توانس��ته اند حداقل عده ای از 
عوام را با دلایلش��ان قانع کنند؟ اولاً دش��من 
برای پیشبرد اهدافش نیازمند کمک گرفتن 
از تروریسم است و برای منحرف کردن اذهان 
عمومی ناگزیر از چنگ زدن به دامان شبهات 
پوچ و اتهام زنی اس��ت. ثانی��اً آنها با انتخاب 
گزینشی و سپس تحریف بخشهایی از تاریخ 
صدر اس��لام، پیامبر و پیروانش را خش��ونت 

طلب معرفی می کنند.
اما حقیقت چیس��ت؟ روش اس��لام برای 
دعوت به خداپرستی فقط و فقط استدلال و 
منطق بوده و هست نه خشونت و اجبار. قرآن 

می فرماید:
»با حکمت و اندرز نیکو، به راه پروردگارت 
دعوت نما! و با آنها به روشی که نیکوتر است، 

استدلال و مناظره کن.« )نحل، آیه 125(
باز می فرماید: »هرگز نیکی و بدی یکسان 
نیستند، بدی را با نیکی دفع کن، تا دشمنان 
سرس��خت همانند دوستان صمیمی شوند.« 

)فصلت، آیه 34( 
از امام حسن عس��کری )ع( در تفسیر آیه 
»قولوا للناس حسنا« )با مردم به نیکی سخن 
بگویید( )بقره، آیه 83( روایت  شده که فرمود: 
»با همه م��ردم خواه مؤمن و خواه مخالف به 
نیکی سخن گویید. با مؤمنان گشاده  رو باشید 
و با مخالفان با مدارا سخن گویید تا آنان را به 

ایمان جذب کنید.«
ای��ن آیات در کنار آی��ات و روایات متعدد 
دیگر بیانگر ش��یوه عملی پیامبر در دعوت بر 
اساس حکمت و دانش و استدلال و پرهیز از 
هرگونه خش��ونت است. حتی خداوند دستور 
اکید می دهد نه تنها خش��ونت ممنوع است 
بلکه تا حد امکان باید در برابر خش��ونت ها و 

ناملایمتی ها صبر کنند.
تنها تغییر در رویه پیامبر بین دوران حضور 
در مک��ه و مدینه این بود که در مکه پیامبر و 
پیروانش امکان دف��اع در مواقع لزوم و مورد 
ظلم واقع شدن را نداشتند ولی در مدینه این 
امکان وجود داشت و لذا در برخی اوقات دفاع 

در شرایط خاص انجام شد.
آی��ات جهاد در قرآن نیز هرکدام تفس��یر 
و زم��ان مختص خود را دارن��د. به طور کلی 
ماهی��ت جهاد در دین اس��لام ب��رای دفاع از 

مظلومان است.
با توجه به این معنا قرآن کریم می فرماید: 
»چ��را در راه خدا و ب��ه خاطر مردان و زنان و 
کودکان ناتوانی که می گویند: ای پروردگار ما، 
ما را از این قریه ستم کاران بیرون آر و از جانب 
خود یار و م��ددکاری قرار ده، نمی جنگید؟« 

)نساء، آیه 75(

این چنین حقی برای دفاع از مظلوم، قطعاً 
در هر مکتب و  آیینی پذیرفته شده است.

باز قرآن می فرماید: »به کسانی که جنگ 
بر آنان تحمیل گردید، اجازه جهاد داده شده 
است؛ چرا که مورد ستم قرار گرفته  اند.« )حج، 
آی��ه 3۹( جالب اس��ت که در ای��ن آیه کاملًا 
به دلی��ل اجازه جهاد تصریح می کند: »بأنهم 
ظلموا« چون مورد ظلم واقع شدید. نکته دیگر 
اینکه خدا در آیه نفرموده باید جهاد کنید بلکه 
می فرمای��د اذن و اجازه داری��د از خود دفاع 
کنید. یعنی اگر می شود تحمل کرد یا تحمل و 
صبر نتیجه دارد صبر کنید. حال کدام مکتبی 
می گوید اجازه دفاع به معنای خشونت است!؟

شایان توجه اس��ت که در آیه 1۹4 سوره 
بقره می فرماید اگر م��ورد ظلم و تعدی واقع 
ش��دید حق تعدی اضاف��ه ندارید! بلکه فقط 
متناسب کار او اجازه دارید جواب دهید. و در 
انتهای آیه هشدار می دهد که در رعایت این 

دستور از خدا هراس داشته باشید.
این دستورات و هزاران آیه و روایت از اسلام 
دینی رئوف، مهربان و علاقمند دوستی-حتی 
با دش��منان- معرفی می کند اما متاس��فانه 
قلب ه��ای زنگار گرفته ع��ده ای مغرض برای 
توجیه افکار شیطانی خویش با ایجاد شبهاتی 
پوچ و بی اس��اس سعی در پنجه کشیدن بر 
چهره خورشیدند و حاشا که به مقصود برسند.

محمود قزوینیان

 پژوهشگر
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بررسی وضعیت پرستاران در گفتگو با واحدی سر پرستار بیمارستان کوثر:

وضعیت پرستاران به مراتب سخت تر از کادر پزشکی است
مدافعان س��لامت تیمی متشکل از پرستاران و پزشکان هستند در 
س��نگر اول مقابله با کرونا. نزدیک به یک س��ال است که جان خود را 
کف دست گرفته و در بیمارستان ها فعالیت می کنند، نیره واحدی سر 
پرستار بیمارستان کوثر، ضمن تبریک روز پرستار به هم  رزمان خود با 
گلایه از دش��واری های موجود برای پرستاران در این روزها خاطرنشان 
کرد: وضعیت پرس��تاران به مراتب سخت تر از کادر پزشکی است. زیرا، 
نیروهای پرس��تاری درعین حال که وقت بیش��تری را در کنار بیماران 
سپری می کنند، در مقابل از مزایای کمتری برخوردارند و همین مسئله، 

برخی از  آن ها را کم انگیزه ساخته است.
وی تصریح کرد: در حال حاضر استاندارد نیروی پرستاری به ازای هر 
تخت در 24 س��اعت حدود 0.7 تا 0.8 است و فاصله زیادی با 2.5 نفر 
وجود دارد. درنتیجه پرستار با این  همه بیمار مواجه است و رسیدگی ها 

در برخی موارد ممکن است رضایت بخش نباشد.
واحدی با اش��اره به میزان تخت های بیمارس��تانی و ارائه خدمات از 
س��وی پرستاران به بیماران گفت: بر این اساس، 2.5 نیروی پرستار به 

ازای هر تخت بیمارستانی در 24 ساعت باید وجود داشته باشد که 1.8 
آن نیروهای دانش��گاهی و 0.7 آن شامل نیروهای گروه پرستاری مثل 
اتاق عمل و هوش��بری و کمک پرستار خواهد بود. این استاندارد ویژه 
ایران تعریف شد و از کف استانداردهای موجود جهانی، حتی یک نفر 
کمتر است و حداقل استاندارد جهانی 3 تا 3.5 پرستار به ازای هر تخت 

بیمارستانی در 24 ساعت است.
سرپرستار بیمارستان کوثر افزود: علاوه بر کمبود نیروی پرستاری، 
مشکلات دیگری نیز در مسیر خدمت پرستاران وجود دارد که شاید اگر 
حل وفصل ش��ود، بتوان امیدوار بود که انگیزه های پرستاران دوچندان 

شود و در نتیجه آن، مراقبت ها نیز کیفی تر شود.
واح��دی در پایان تأکی��د کرد: نیروهای پرس��تاری در این روزهای 
کرونایی که وضعیت هم بغرنج تر از ماه های قبل ش��ده است، به شدت 
خسته و فرسوده اند. آن ها هم نیاز به شارژ روحی دارند و شاید بهترین 
خدمت به پرستاران، توجه به خواسته های معقول آن ها برای بالا بردن 

انگیزه خدمت باشد.

در گفتگو با یکی از مدافعان سلامت مطرح شد:

لزوم رسیدگی ویژه به وضعیت پرستاران قراردادی و شرکتی
سال های زیادی اس��ت که روپوش پرستاری به تن کرده است و به 
قول خودش این لباس این روزها که بیمارستان جبهه جنگ شده است 
برایش حکم لباس دفاع را دارد. این روزهای کرونایی اما دفاع بیولوژیک 
معنای تازه تری به خود گرفته اس��ت، راحله سیف پرستار بیمارستان 
امام خمینی تهران درباره ش��رایط کاری خود در بیمارستان می گوید: 
من در بخش بیماران کرونایی فعالیت نمی کنم اما به هرحال ش��رایط 
این روزهای بیمارستان، شرایط دشواری است، قرار گرفتن همکاران در 
لود بیماری و متأسفانه شهادت تعدادی از آن ها در اثر ابتلا به ویروس 

وضعیت دشواری را برای ما رقم زده است.
س��یف که بیش از پانزده سال سابقه خدمت در نظام سلامت را دارد 
به وضعیت همکاران ش��رکتی و قراردادی خود اش��اره کرد و افزود: در 
این ش��رایطی که وصفش ش��د و خودتان کافی است که یک سری به 

بیمارس��تان ها بزنید همکاران ش��رکتی و یا قراردادی م��ا که به وزارت 
بهداشت وابسته نیستند و تحت تکفل شرکت هایی هستند که نیروهای 
کار را به بیمارستان ها معرفی می کنند معمولاً ازنظر میزان درآمد و حقوق 
در سطح پایینی نسبت به سایر کادر درمان هستند و این در حالی است 

که میزان کار و زحمت آن ها تفاوتی با سایر پرستاران رسمی ندارد.
این عضو خانواده بزرگ مدافعان سلامت ضمن درخواست رسیدگی 
به مطالبات  به حق چندس��اله پرس��تاران از نظام پرس��تاری و وزارت 
بهداش��ت به ویژه در این شرایط کرونایی تأکید کرد: اگر در این شرایط 
می خواهیم مشکلات کادر درمان حل شود و انگیزه لازم برای ادامه جهاد 
وجود داشته باشد باید مسئولین به بحث فوق العاده ویژه تبدیل وضعیت 
نیروهای قراردادی، شرکتی و  پیمانی و ارتقاء بهره وری نیروهای فوریت 

پزشکی و اورژانس بپردازند و مسائل مرتبط با این مهم را رفع کنند.
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دیدار اعضای شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی با خانواده شهید فخری زاده 
اعضای شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی با خانواده شهید محسن 

فخری زاده دیدار و شهادت ایشان را تبریک و تسلیت گفتند.
مهندس میرسلیم، رئیس ش��ورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی و 
دکتر بادامچیان، دبیرکل و به همراه برخی از اعضای ش��ورای مرکزی 
حزب موتلفه اس��لامی با حضور در منزل شهید فخری زاده، با خانواده 
ایش��ان دیدار و گفتگو کرده و مراتب همدردی و تس��لیت مسئولین و 

اعضای حزب را اعلام کردند.

برگزاری سومین اجلاس مجازی معاونین سازماندهی و آموزش و مدیران استان ها
س��ومین اجلاس مجازی معاونین س��ازماندهی و آموزش و مدیران 

استان ها در هفته گذشته برگزار شد.
در این اجلاس معاونین سازماندهی و آموزش استانها به همراه مدیران 
بانوان، جوانان، آموزش و گروه های اجتماعی در دفتر استان حاضر شده 
از طریق مجازی با دبیرکل حزب و همتایان خود در مرکز ارتباط برقرار 

کردند. 
در این اجلاس 26 استان حاضر بوده و از کل کشور 104 نفر در این 

نشست شرکت کردند. 
مهم ترین محورهای مطرح شده در اجلاس به این شرح است:

بررسی وضعیت عملکرد استان ها در شاخص های تشکیلاتی، ارزیابی 
عملکرد معاونین س��ازماندهی و آموزش، اعلام رتبه های برتر مجموعه 
معاونت س��ازماندهی و آموزش اس��تانها و تقدیر از آن ها، توصیه های 
تش��کیلاتی، نظرخواهی در خصوص اولویت های تش��کیلات تا پایان 
سال، اعلام برنامه های مدیریتهای بانوان، جوانان، آموزش و گروه های 
اجتماعی، دریافت گزارش و نظرات استانها، مطالب دبیرکل محترم در 
رابطه با مسائل روز درون تشکیلاتی و برون تشکیلاتی و آخرین تحولات 
انتخاباتی. لازم به ذکر است در این گردهمایی برخی از دبیران استان ها 

نیز حضور داشتند. 

جب�ران  و  فرانس�ه  س�فیر 
اشتباهات این کشور در گذشته

 س��فیر فرانس��ه در تهران می گوید 
خروج آمریکا از برجام اش��تباه بود و فرانس��ه 

آماده آغاز عصر پسا ترامپ با ایران است.
 اگر چنین است، آقای سفیر بگوید چرا فرانسه 
در دوران ترامپ همراه بااشتباه کاردولت ترامپ 
بود؟ چرا منافع ملی فرانس��ه را در رابطه با ایران 
در پای ترامپ ریخت؟ اگر اکنون متوجه سیاست 
غلط فرانسه شده است آیا فرانسه آمادگی دارد که 
به جای دنباله روی از سیاست آمریکا خودش به 
طور مستقل و جداگانه بر حسب مصالح و منافع 

ملت فرانسه با ایران به تفاهم برسد؟
 اگر چنین باشد باید زمینه را مساعد کند. از 
سیاست های غلط و اشتباه گذشته تبری جوید 

و راه جدیدی را با جبران گذشته شروع نماید.

 ما با غرب درخصوص منطقه مذاکره 
نمی کنیم

 وزیر محترم امور خارجه در پاسخ به تخیلات 
برخی دولتمردان کشورهای خلیج فارس گفت: 
ما با غرب درخصوص منطقه مذاکره نمی کنیم.

 این دولتمردان ضعیف النفس که مورد تنفر 

مردم کش��ورهای خود می باشند با احساس 
اینک��ه آمریکا و دولت جدید آن متوجه عمق 
خطا و شکس��ت سیاس��ی آمریکا در منطقه 
ش��ده اند و اقتدار ای��ران را دریافته اند، تصور 
کردن��د که آنها را هم اربابان آمریکایی در این 

طرح مذاکره با ایران شرکت بدهند.
 دلهره این خود باختگان به آمریکا قابل درک 
اس��ت. آنها در برابر ایران با آمریکا و دولت های 
همدست آمریکا و این اواخر با رژیم صهیونیستی 
همکاری کردند و حالا که آمریکایی ها یافته اند 
سیاست های تحریم و حمایت ها و دخالت های 
آنان در منطقه جز زیان چند میلیارد دلاری و 
نفرت ملتها از آنها حاصلی نداشته است درصدد 
هس��تند که تغییر سیاس��ت بدهن��د. عناصر 
روس��یاهی که ننگ به رسمیت شناسی رژیم 
اشغالگر را پذیرفتند، متحیرند که چه بکنند؟ و 
ذلیلانه مایلند که آمریکا آنها را در تغییر سیاست 
رها نکند و مثل صدام و قذافی به مجازات های 

مردمی دچار نشوند.
موضع آقای دکتر ظریف صحیح بود که اصولاً 
ایران در مورد منطقه دلیلی نمی یابد که به غرب 
اس��تعمارگر و آمریکای مستکبر اجازه دخالت 
دهد. بلکه معتقد اس��ت که منطقه متعلق به 
ملت های منطقه است و اگر قرار باشد مذاکره ای 

با ایران صورت بگیرد باید مستقیم باشد و نیازی 
به غربی ها نیس��ت. م��ا معتقدیم عامل اصلی 
مشکلات منطقه آمریکا و دخالت های بیگانگان 

و عناصر غرب زده هستند.
سیلاب و آبگرفتگی در استانها

آبگرفتگی و سیلاب از سال گذشته صدمات 
فراوانی به مردم زده اس��ت. آس��یب س��یل در 
خانه های مردم رنج آور است وقتی  زندگی، فرش 
و لوازم زندگی یک خانواده دچار آسیب می شود 
رنج یک خانواده است. متاسفانه دولت فکر اساسی 
برای مش��کلات مردم ندارد.  در حالی که تغییر 
مسیر سیلاب ها کاری محال نیست. انتظاری هم 
از این دولت نیس��ت که بتواند از این سیلاب ها 
جلوگیری کند، چه برسد به اینکه این آب ها را 
بتواند برای ذخیره سازی آن و استفاده در جهش 
تولید کشاورزی استفاده کند. تنها از نمایندگان 
مجلس می خواهیم که در زمینه حل این مشکل 
حضور جدی داشته باشند و تا آنجا که میسر است 

از امکانات استانی و محلی استفاده کنند تا جلوی 
صدمات به مردم را چاره کنند تا انشاءالله در دولت 
جهادی انقلابی آینده این مشکل به طور اساسی 
حل شود. دبیران موتلفه اسلامی در استان ها نیز 
می توانند در این مسئله فعال شوند و نظرات و 

راهکارهای خود را برای مرکز ارسال نمایند.
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رحیم جهانی، دبیر حزب مؤتلفه 
ش��رقی  آذربایج��ان  در  اس��لامی 
پیرام��ون اظه��ارات مداخله جویانه 
اخیر اردوغان، رئیس جمهور ترکیه 
در رژه نظام��ی باک��و ب��ه خبرنگار 
روزنامه الکترونیکی شما گفت: وی با 
این اظهارات می خواهد به نوعی خود 
را به عنوان محور برای همراهی با قوم گرایان نشان بدهد و می کوشد از 
پتانسیل قوم گرایان فعال در منطقه در جهت محوریت دادن به تحرکات 

قوم گرایان بهره برداری کند. 
وی مط��رح کرد: اگر اظهارات اردوغان را قانوناً بررس��ی کنیم اینها 

ادعاهای پوچ و بی ارزشی هستند. 
دبیر حزب مؤتلفه اسلامی در آذربایجان شرقی با اشاره به فعالیت های 
پشت پرده در مناقشات قره باغ بیان کرد: عملکرد ضعیف دولتمردان ما و 
عدم برخورد قاطع از حقانیت جمهوری اسلامی ایران اردوغان را جری تر 
کرد و به خود اجازه داد سفیر ایران در ترکیه را احضار کند و عملاً در 

جهت تضعیف مواضع جمهوری اسلامی ایران وارد عمل شود. 

وی در خصوص پاس��خ دولتمردان کشورمان به اظهارات و اقدامات 
اردوغان گفت: با توجه به اهمیت تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران 
و این موضوع که تاکنون ایران در تمامی عرصه های سیاس��ی در قبال 
کشورهای منطقه و کشورهای اروپایی کم نیاورده است، دولتمردان ما 
قاطعانه با این حرکات بی م��ورد اردوغان برخورد کنند و نظرات قاطع 
جمهوری اسلامی ایران را به نوعی به گوش رئیس جمهور ترکیه و کسانی 

که در قضیه قوم گرایی فعالند، برسانند.      
 جهانی تصریح کرد: اگر اردوغان رؤیاپردازی های قوم گرایانه دارد باز 
هم خطا و جسارت کرده است. دوران قوم گرایی به سر رسیده است. اول 
اینکه اردوغان باید آرارات بزرگ را که از هدایای رضاشاه خائن بود پس 
بدهد و در ثانی قفقاز از دیرباز مختص به ایران بود. اگر قرار به بازگشت 

باشد قفقاز باید به جمهوری اسلامی ایران بازگردد. 
وی در پایان گفت: حزب مؤتلفه اس��لامی آذربایجان ش��رقی ضمن 
حمایت از بیانیه ائمه جمعه شمال غرب کشور به اردوغان اعلام می کند 
هر گونه تنش، اختلاف، بدبینی، تدابر و تنافر بین کشورها و ملت های 
اسلامی گناه نابخشودنی اس��ت و از مقامات جمهوری اسلامی انتظار 
داریم قاطعانه مواضع جمهوری اسلامی را در این مورد مطرح کنند.     

بیانیه حزب موتلفه اسلامی استان زنجان:

اردوغان سرمست  بلند پروازی های خود است
حزب موتلفه اس��لامی اس��تان زنجان با صدور بیانی��ه ای اظهارات 

مداخله جویانه اخیر اردوغان را محکوم کرد.
متن بیانیه به شرح زیر می باشد:

چند س��الی اس��ت که رئیس جمهور ترکیه ، سیاست خارجی این 
کش��ور را به بهانه تامین منافع و امنیت این کشور، به مداخله در امور 

داخلی کشور ها گره زده است.
حضور نظامی  در سوریه، شمال عراق، لیبی، قبرس و یونان نمونه این 

جولان منطقه ای ترکیه است .
ترکیه در جنگ قره باغ هم به بهانه کمک به جمهوری آذر بایجان ، 

با توسل به  نیروهای تروریستی انتقالی در منطقه قدرت نمایی کرد.
اردوغان آنقدر سرمس��ت  بلند پروازی های خود است که در آیین 
جش��ن پایان جنگ قره باغ  در باکو ، درسخنانی ناشیانه ، نسنجیده و 
ناپخته و با وارونه قرائت کردن تاریخ قفقاز وآذربایجان ، مدعی جداشدن 
اجباری این سوی ارس از جمهوری آذربایجان شده است، غافل از اینکه 
اگر بنا به دلسوزی برای آذر بایجان است  باید می گفت چرا این عضو را 
روسها در اوایل قرن 1۹ به زور از بدن ایران بزرگ وعظیم ،جدا کردند .

اردوغان اگر به دنبال واقعیت تاریخ آذربایجان است توصیه می شود 

آن را به دقت مطالعه کند، ش��اید پس از دس��تیابی به اسناد تاریخی ، 
خوش خدمتی او به خاندان علی اف ، برای حزب حاکم یعنی جمهوری 

آذربایجان قابل تامل شود .
ما در ایران عزیز ، درس��ت است که با تنوع قومیتی به زبان شیرین 
مادری حرف می زنیم اما ،دین ، مس��لک ، فرهنگ و خاکمان را یکی 
می دانیم و تنها در  این خانه بزرگ حلاوت شیرینی امنیت و آسایش 

را لمس خواهیم کرد .
ما ضمن اعتراض ش��دید به سخنان بیهوده رئیس جمهور ترکیه ، 

باردیگر به زبان آذری فریاد می زنیم : 
جانیم وط��ن، گ����وزوم وطن                       

   س������نه ق�����������ربان، اوزوم، وطن

باش اوج���ا  اول، آزادیاش�������ا            
            بودور اوره ک س������������وزوم ، وطن

   یا شاسین ایران            
  یا شاسین آذربایجان
حزب موتلفه اسلامی استان زنجان

دبیر حزب مؤتلفه اسلامی
 استان آذربایجان شرقی خطاب به اردوغان:

 دوران قوم گرایی 
به سر رسیده است
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علی آرش روناسی: 

باید نمود رشد مقالات ISI پژوهشگران ما را در زندگی مردم ببینیم
پژوهش های ارزشمند ما 
را مجهز به فناوری های نو 

می کند
روناس��ی،  آرش  عل��ی 
عض��و ش��ورای مرک��زی 
ح��زب مؤتلف��ه اس��لامی 
ب��ه مناس��بت 25 آذر روز 
پژوهش پیرام��ون تأثیر تحقی��ق و پژوهش 
در حل مشکلات کش��ور به خبرنگار روزنامه 
الکترونیکی شما گفت: متأسفانه در کشورمان 
سیس��تم داخلی برای ارزیاب��ی فعالیت های 
پژوهش��ی وجود ندارد و به همین دلیل این 
 ISI داوری را ب��ه سیس��تم خارج��ی نظی��ر
داده ایم. از س��ال 2000 تا س��ال 201۹ رشد 
تولید مقالات علمی ISI در کش��ور 60 برابر 
شده اس��ت، اما این میزان رشد نشانگر رشد 

متوازن علمی در کشور نیست. 
وی ابراز تأسف کرد: متأسفانه وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری تمامی ارزش��گذاری های 
 ISI علمی کش��ور را بر مبنای تعداد مقالات
گذاشته اس��ت. ISI هم شاخص های کمّی و 
هم شاخص های کیفی دارد و از نظر کمّی ما 
در رتبه پانزدهم تولید علم در دنیا قرار داریم، 

اما ش��اخص های کیفی مهم تر است، مثلاً آیا 
مقاله در مجلات برتر ISI چاپ شده است. 

این عضو شورای مرکزی حزب تصریح کرد: 
قرار گرفتن ما در رتبه پانزدهم تولید مقالات 
علمی دستاورد خاصی نیس��ت. این موضوع 
وقتی مایه افتخار است که ما در تولید فناوری 
و ن��وآوری جل��و برویم و قدری از مش��کلات 

صنعتی کشور حل شود. 
وی اظه��ار کرد: رابطه صنعت و دانش��گاه 
و صنع��ت و عل��م در کش��ور م��ا آن طور که 
باید نیس��ت. با توجه به تأکیدات مقام معظم 
رهبری ما باید در کنار رش��د کمّی علمی به 

فناوری های نو مجهز شویم. 
روناس��ی به باز تعریف پژوهش در فضای 
علمی کش��ور تأکید ک��رد و گفت: تحقیقات 
پژوهش��گرانمان را ب��ا معیاره��ای درس��تی 
بسنجیم و به آنها ارزش و بها دهیم و دستشان 
را باز بگذاریم. باید محققان درست جهت دهی 

شوند. 
وی اش��اره ک��رد: وزارت علوم، تحقیقات و 
فن��اوری باید روی رس��اندن تولیدات علم در 
س��طح تئوری به سطح فناوری و صنعت کار 
کن��د و برای آن ارزش، امتی��از و اعتبار قائل 

شود. 
این عضو ش��ورای مرکزی ح��زب موتلفه 
 ISI اس��لامی گفت: باید نمود رش��د مقالات
پژوهش��گران ما را در زندگی مردم، صنعت و 
فناوری داخلی و حل مشکلات تکنولوژیکی 

کشور ببینیم. 
وی ب��رای نیل به افقی که به آنها  اش��اره 
ک��رد، تصریح کرد: معاونت پژوهش��ی وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری باید معاونت چالاک 
و کارآمدی باش��د ک��ه بتواند با درک صحیح 
از مش��کلات و معضلات علم��ی ، صنعتی و 
مش��کلات در فناوری و تکنولوژیکی کشور با 
استفاده از پتانسیل عظیم 75 هزار عضو هیئت 
علمی و 1 میلیون دانشجوی کارشناسی ارشد 
و دکتری برنامه مدونی را تنظیم و مشکلات 

کشور را حل کند.         

 علیرضا اسلامی، کارشناس مسائل تحقیقی 
و پژوهش��ی، به مناسبت 25 آذر روز پژوهش 
پیرامون پژوهش در حل مش��کلات کشور به 
خبرنگار روزنامه الکترونیکی ش��ما گفت: به 
کارگیری روش های تحقیق در علوم مختلف 
و تخصیص بودجه های مناسب به امر پژوهش 

در پیشرفت کشور بسیار مؤثر است. 
وی به بودجه 0.3 درصدی پژوهش کشور 
اش��اره و خاطرنشان کرد: قرار بود این رقم به 

3 درصد برسد. 
این کارشناس مسائل پژوهشی تصریح کرد: 
به نسبتی که تحقیقاتمان کیفیت پیدا کردند 
و رویکرد دانشگاه ها پژوهشی شده است در آن 
علوم پیشرفت کردیم، مثلاً نانو، فناوری های 

نوین ، علوم دفاعی و نظامی. 
وی اظه��ار ک��رد: لازم��ه پژوهش ه��ا در 
دستگاه های مختلف کاربردی شدنشان است. 
ب��ه این معنا که پاس��خگوی نیازهای جامعه 
باش��ند. در این صورت این تحقیقات اثرگذار 

خواهند بود. 
اس��لامی مطرح کرد: باید نیازهای کشور 
بررس��ی و احصاء و به دانشگاه ها داده شوند و 
دانشگاه ها بر اساس آنها پروژه های تحقیقاتی 
تعری��ف کنند. در این ص��ورت خروجی اینها 
کاربردی می ش��وند و مشکلات جامعه را حل 

می کنند. 
وی به استفاده از نتایج تحقیقات و پژوهش ها 

تأکید کرد و گفت: در حوزه شرکت های دانش 
بنیان شرکتی داریم که سنسورهای نفت و گاز 
را تولید می کنند. وقتی در جایی نش��تی گاز 
باشد این سنسورها هشدار می دهند و سیستم 
به طور خودکار قطع می ش��ود یا محل تخلیه 
می شود. قبلاً این سنسورها را از شرکت های 
خارجی می خریدیم. با تحریم فرصت خوبی 
برای ش��رکت های دانش بنیان داخلی فراهم 
ش��د که روی ای��ن سنس��ورها کار کنند. به 
تولیداتی هم رس��یده اند و حالا م��ا باید این 

تولیدات را به کار بگیریم. 
ای��ن کارش��ناس مس��ائل پژوهش��ی در 
ادام��ه ابراز تأس��ف کرد: برخی س��ازمان ها و 
دس��تگاه های دولتی به عل��ت منافعی که در 
خری��د از خ��ارج دارند، چه پورس��انت و چه 
س��فر خارجی و... از تولیدات داخلی استفاده 
نمی کنند. در دولت روحانی ده بیست انفجار 
در پالایشگاه ها و خطوط لوله نفت و در معادن 
به علت نداشتن سنسور داشتیم. در صورتی 
که اگر سنسورهای تولید شرکت های دانش 
بنیان داخلی نصب شده بودند این انفجارها رخ 
نمی دادند، نظیر انفجار در معدن گلستان که 

عده ای از هموطنان ما جان باختند. 
وی ب��ه اهمیت درآمدزایی دس��تاوردهای 
حوزه تحقیق و پژوهش اش��اره و خاطرنشان 
کرد: به جای فروش نفت می توانیم دستاوردها 
و تولیدات پژوهشی مان را به دنیا صادر کنیم. 

همچنین با تحقیق و پژوهش می توانیم نفت 
را به فرآورده ها و محصولاتی تبدیل کنیم که 
ارزش افزوده دارند و صادرات ما فرآورده های 

نفتی باشد، نه نفت به صورت خام. 
اسلامی در پاسخ به این سؤال که مسئولین 
چقدر معتقد به اس��تفاده از نتایج پژوهش ها 
هس��تند گفت: مس��ئولینی که در این حوزه 
کار کردند و تحصیلات داش��تند و استفاده از 
دستاوردهای تحقیقات را دیده  و با دنیا مراوده 
داشته و کاربرد این نتایج را در کشورها دیده اند 
معتقد به استفاده از نتایج پژوهش ها هستند 
و در این جهت گام برمی دارند، اما مسئولینی 
ک��ه تدبیر و تجرب��ه و دان��ش لازم ندارند با 
آزم��ون و خطا پیش می رون��د و بدون توجه 
به پژوهش ها جلو می روند در نتیجه مجموعه 
خود و به تبعش کش��ور را دچار آسیب هایی 
می کنن��د. عملاً ش��اهد ای��ن دو رویکرد در 
حوزه ها و دستگا ه های مختلف هستیم، مثلًا 
صنایع نظامی و دفاعی که زیر نظر مقام معظم 
رهبری هس��تند و پژوهش محورن��د در این 

زمینه کار کردند و موفق شدند.           

علیرضا اسلامی: 

پژوهش ها باید بر اساس نیازهای کشور باشند تا مشکلات حل شوند
صنایع پژوهش محور موفق هستند
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مولاوردی اطلاعات توافقش
 با مجامع بین المللی را به مجلس نداد

شبکه اطلاع رسانی راه دانا گفت وگویی 
با لاله افتخ��اری، نماین��ده ادوار مجلس 
ش��ورای اس��لامی انج��ام داده اس��ت که 

بخش های مهم آن در ادامه می آید.
 گفتیم نمایندگان باید در جریان 

اطلاعات فوق سری باشند
معاونت امور زنان ریاس��ت جمهوری در 
زمان معاونت خانم مولاوردی گزارش هایی 
را در حوزه زنان تهیه کرده و به برخی مجامع 
بین المللی ارائه داده بودند.در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی که 
مرحوم فاطمه رهبر، من و خانم مولاوردی هم حضور داشتیم به خانم 
مولاوردی گفتیم بالاخره ما نماینده مردم در مجلس هستیم، نماینده 
مردم می تواند اطلاعات زیادی داش��ته باش��د و این مسئله هم مسئله 
مهمی اس��ت. این اطلاعاتی که به مجامع بین المللی ارائه دادیم فوق 
سری است و اگر دیگران هم مجاز به دانستن آن نباشند ما نمایندگان 

مردم هستیم و باید در جریان آن قرار بگیریم.
 مولاوردی قبول نکرد

در آن جلسه به خانم مولاوردی گفتیم که بخش هایی از این اطلاعات 
و گزارشی که تهیه کرده و به مجامع بین المللی ارائه دادید مربوط به 
حوزه انتخابیه ما یعنی شهر تهران است و ما را در جریان این گزارش 
قرار دهید اما با وجود تاکیدات بسیار و طرح استدلال های متعدد خانم 
م��ولاوردی قبول نکرد م��ا را در جریان اطلاعاتی که در اختیار مجامع 
خارجی گذاش��ته قرار دهد.همان زمان مطلع شدیم که این اطلاعات 
برای جاهای دیگری فرستاده ش��ده بود. خودشان گفتند اطلاعاتی را 

برای برخی مجامع بین المللی فرستادیم و این مسئله را انکار نکردند اما 
گفتند نمی توانیم این اطلاعات را به شما بدهیم.در جریان این اطلاعاتی 
که به خارج از کش��ور داده شد توافق شده بود که در برخی محل های 
تعیین ش��ده دوربین نیز نصب شود. دادن این اطلاعات و یا هر اقدامی 
دیگر از قبیل نصب دوربین برای ما که نماینده مجلس بودیم محرمانه 

نبود اما حاضر نشدند هیچ اطلاعاتی در این باره به ما ارائه دهند.
 بیمه زنان روسپی!

در آن جلسه علاوه بر این مسئله بیمه زنان روسپی نیز از طرف خانم 
مولاوردی مطرح شد. من به شدت نسبت به این مسئله اعتراض کردم و 
گفتم این خلاف صریح قرآن است.حتی از نظر منطق هم شما با چنین 
طرحی به این زنان ظلم می کنید و به جای آنکه مش��کل این زنان که 
بخشی از جامعه هستند را حل کنید با این طرح صورت مسئله را پاک 
م��ی کنید.به مولاوردی گفتم باید به عنوان معاون امور زنان ریاس��ت 
جمهوری دست این زنان را گرفته برای آنها کار و اشتغال و آینده تامین 
کنید تا مشکل اجتماعی آنها حل شود، با این اقدام افراد را به سمت یک 

ناهنجاری اجتماعی سوق می دهید.

لاله افتخاری

عضو شورای مرکزی

آیا پرسپولیس به انتظار ۲۷ ساله فوتبال ایران پایان خواهد داد؟
پرس��پولیس به عنوان نماینده شایسته 
جمهوری اسلامی ایران و منطقه غرب قاره 
کهن  در شرایطی خاص گام به مرحله نهایی 

جام باشگاههای آسیا گذاشت.
 محرومی��ت وحی��د امی��ری ، احس��ان پهلوان و آل کثی��ر و جدای��ی 
ش��جاع خلیل زاده از جمع سرخپوش��ان ،حس��ابی یحیی گل محمدی و 

همکارانش را به تفکر واداشته است.
 گزینش 11 مرد با انگیزه و آماده و اتخاذ تاکتیک مقابله گرایانه  در مصاف 
با نماینده منسجم و سرعتی شرق آسیا از هفته ها ی پیش در دستور کار قرار 
گرفت.اگر چه لغو دو بازی پرس��پولیس  برابر نساجی و ذوب آهن تا حدی 
آنها را از شرایط مسابقه دور کرد اما تمرینات منظم و مداوم سرخپوشان در 
کمپ تیمهای ملی این نقیصه را جبران کرد.شاگردان یحیی با  بالا بردن توان 
فیزیکی و قدرت دوندگی آماده دیدار نهایی ش��دند.این انگیزه و شادابی در 
تمرینات برگزار شده در تهران کاملا مشهود بود.کاروان اعزامی پس از ورود به 
قطر و استقرار در محل اقامت خود،برنامه تمرینات روزانه خود را در دوحه آغاز 
کردند.به لحاظ برنامه ریزی afc تا حدی شرایط به نفع نماینده شرق آسیا 
رقم خورده است. تیمهای حاضر در منطقه شرق از حدود یک ماه پیش در 
دوحه بودندو تیم برتر این گروه حسابی در شرایط مسابقه قرار دارد.این تیم 
با شرایط آب و هوایی و اقلیمی دوحه مانوس شده است.پرسپولیس به لحاظ 
فنی دارای این شرایط نبوده و تازه وارد دوحه شده و برای تطبیق پذیری با 

اوضاع و احوال جوی و زمین مسابقه و جوانب امر باید خود را همسو کند.
 برگ برنده پرسپولیس

البته برخی  از کارشناسان خستگی و آسیب دیدگی حریف پرسپولیس 
را برگ برنده نماینده کش��ورمان قلمداد می کنند و اعتقاد دارند شاگردان 
یحیی با فیزیک بدنی و قدرت دوندگی و آمادگی گروهی می توانند برنده این 
دیدار حساس باشند.کاش رقابتهای هر دو منطقه همزمان  در دوحه برگزار 

می شد تا عدالت و مساوات برقرار شود.در روزهای گذشته کانالهای تلویزیون 
کره وژاپن به تفصیل در باره دیدار نهایی پرداخته و با حضور کارشناس��ان 
پیرامون قدرت تیم پرسپولیس و انگیزه بازیکنان ایران سخن گفتند.رسانه ها و 
تلویزیون قطر هم با ظرافت خاصی از پرسپولیس به عنوان نماینده غرب آسیا 
حمایت کرده و شانس بیشتری برای قهرمانی پرسپولیس قائل شدند.در این 
راس��تا مدیران و مسئولان شکست خورده  تیم النصر عربستان راه دیگری 
برگزیدند.آنها تا روز گذشته هم ازشیطنت دست برنداشتند و  با لطایف الحیل 
و ارسال شکوائیه های بی اساس و تمسک به دلایل واهی به دنبال خرید آرا 

کنفدرسیون فوتبال آسیا و فیفا بودند که البته تیرشان به سنگ خورد!!
جا دارد بازیکنان شایسته کشورمان یک بار دیگر در سایه تعصب و غیرت 
اسلامی و ایرانی در زمین حاضر شده و با ارائه یک بازی زیبا و جوانمردانه،قدرت 
خود را در معرض دید همگان بگذارند.تمرینات روزهای آینده در دوحه ترکیب 
ایده آل کادر فنی را روشن خواهد کرد.امید است با درایت مدیران پرسپولیس 
و دقت در رفت و آمد بازیکنان از هتل به محل تمرین و بازگش��ت به محل 
اقامت حادثه ای رقم نخورد.در مرحله  پیشین تعداد کثیری از بازیکنان الهلال  
دچار کرونا شدند و از ادامه مسابقات بازماندند و...در هر حال برای موفقیت 
نماینده کشورمان در این رقابت حساس دعا می کنیم و امیدواریم قهرمانی در 

این عرصه بعد از 27 سال برای ایران محقق شود.

احمد میرزا ییان 

عضو کار گروه ورزش حزب 
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درگذشت عالم مجاهد و پارسا آیه الله آقای حاج شیخ محمد یزدی رضوان الله علیه را به حوزه ی علمیه ی معظم قم و مراجع عظام و علمای 
عالی مقام و جامعه ی محترم مدرسین و به شاگردان و دوستان و ارادتمندان آن مرحوم و به طور ویژه به خاندان گرامی و فرزندان مکرم ایشان 
تسلیت عرض می کنم. سوابق انقلابی و مبارزات دوران طاغوت در کنار حضور پیوسته و همیشگی در همه ی دورانهای انقلاب و اشتغال به 
مسئولیتهای بزرگ در اداره ی کشور همچون ریاست قوه ی قضاییه و عضویت در شورای نگهبان و مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی، 
و در کنار فعالیت علمی و فقهی، شخصیتی جامع و اثرگذار از این عالم جلیل پدید آورده بود. ایمان راسخ به مبانی انقلاب و استقامت در این 
راه و غیرت دینی و انقلابی، نشانه های بارز دیگری از این شخصیت مکرم بود. امید است این وزن سنگین ذخیره ی معنوی مایه ی علو درجات 
ایشان باشد. از خداوند متعال رحمت و مغفرت و رضوان الهی را برای آن مرحوم مسألت می کنم.                                                           
  امام خامنه ای ۹۹/۹/1۹
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روز وحدت حوزه و دانشگاه، پیوند علم و دین در کنار یکدیگر است 
در همین زمینه محمدهادی مفتح فرزند ش��هید مفتح و رئیس مرکز 
اس��لامی هامبورگ، با اش��اره به اهداف شهید از پیوند حوزه و دانشگاه 
گفت: هنگامی که نخستین نسل فارغ التحصیل دانشگاهی در دهه 30 
پا به عرصه جامعه گذاشت، زمانی است که استبداد رضاخانی کنار رفته 
و دانش��گاه اندکی بازتر و به دوره محمدرضا پهلوی رسیده بود. در این 
دوران شهید مفتح و هم دوره های ایشان از فضلای حوزه مواجه با نسل 
تحصیل کرده جدیدی ش��دند که نس��بت به دین و دین داری آشنایی 
نداشتند و زاویه دید جدیدی نسبت به دین داشتند. از سویی سؤالاتی را 

با آن مواجه شده بودند که درباره دین و مظاهر دینی مطرح بود.
  اقدام شهید مفتح

وی تصریح کرد: در گذش��ته این سؤالات مطرح نبود و طبیعتاً علما 
هم نسبت به آن پاسخی نداشتند و حالت تقابل بین تحصیل کرده های 
جدید و حوزویان به وجود آمده بود. ش��هید مفتح و دوستان ایشان در 
آن زمان احس��اس می کردند وظیفه و مسئولیت دارند و باید دراین باره 
چاره اندیشی کنند نباید 
ما  تحصیل کرده  جوانان 
و نس��ل جدید با دین و 
مظاهر دین��ی بیگانه یا 
ضد آن باش��ند. چندین 
راه ب��رای از بی��ن بردن 
آن وج��ود داش��ت ک��ه 
ش��هید مفتح و تعدادی 
از هم دوره های ایشان به 
این نتیجه رس��یدند که 
باید به فضای دانش��گاه 
ورود پیدا کنند تا فضای 
دانشجویی را لمس کنند.

اسلامی  مرکز  رئیس 
هامب��ورگ ضم��ن بیان 

فعالیت شهید مفتح در مسیر تحقق وحدت حوزه و دانشگاه یادآور شد: 
در این فضای دانشگاهی که گفته شد شهید مفتح احساس کردند باید 
اقدام عملی صورت بگیرد اما عده ای در این مسیر سد راه شهید شدند، 
برخی برای اصلاح وضع این نظر را دادند که جامعه دانشگاهی با روحانیت 
مشکل دارند، می توانند دین را بگیرند و با روحانیت کاری نداشته باشند. 
این موضوع حتی از طرف علاقه مندان به دین در دانشگاه ها نیز مطرح 

می شد.
مفتح افزود: اندیشه اسلام منهای روحانیت از همین جا نشأت گرفت 
که دانش��گاهیانی که با روحانیت و علما هم زبان نیستند و همدیگر را 
درک نمی کنن��د با دین که مش��کلی ندارند دی��ن را بگیرند و حوزه و 
روحانیت را رها کنند، نتیجه این شد که اسلام منهای روحانیت و اسلام 

بدون کارشناس را دنبال کردند.
این اس��تاد حوزه و دانش��گاه تصریح کرد: ش��هید مفتح این نکته را 
احساس می کردند. اینکه اساتید و دانشجویان بین دوراهی مانده اند که 
یا بی دین باشند و یا اگر دین دار هستند دینشان دین انحرافی باشد که 
درنهایت از دس��ت رفتن پتانسیل بالای جوانان دانشجوی علاقه مند به 
دین بود که مثل مجاهدین خلق مارکسیست و تبدیل به منافقین شدند.

وی ب��ه تلاش های ش��هید مفتح برای ایجاد وحدت میان دو قش��ر 
حوزویان و دانشگاهیان اظهار داشت: از دیگر ویژگی منحصربه فرد ایشان 
نسبت به هم دوره های ایشان این بود که شهید مفتح این دو مرکز علمی 
حوزه و دانش��گاه را از نزدیک لمس کرده بود. قبل از انقلاب ممانعت ها 
و اذیت های ساواک سبب شد فعالیت های شهید مفتح با کندی پیش 
برود اما پس از انقلاب فضا که مهیا شد ممانعت ها و مضیقه ها نیز کمتر 
ش��د و ایشان نخستین سمینار وحدت حوزه و دانشگاه را در تاریخ اول 
آبان 58 در سالگرد حاج آقا مصطفی در دانشکده الهیات دانشگاه تهران 

برگزار کرد.
مفتح در پایان گفت: ابداع این عنوان را نیز خود شهید مفتح داشتند 
که یک ماه و نیم بعد از این سمینار ایشان به شهادت رسیدند از سال 
بعد روز شهادت ایشان، توسط امام به عنوان روز وحدت حوزه و دانشگاه 

نامیده شد.

فرزند شهید مفتح:

شهید مفتح مانع دین گریزی دانشگاهیان شد
 عده ای سد راه تحقق وحدت حوزه و دانشگاه می شدند


